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سرمقاله

نیاز بازار
 به افزایش تولید مسکن

بازار مسکن طی چند دهه 
اخیر به یک بازار سرمایه ای 
تبدیل و تقاضای مصرفی از 
آن خارج شده است. عملًا 
۲۰ درصد تقاضای بازار مسکن امروز مصرفی است. 
براساس آمارهای موجود، از سال ۹۵ تاکنون سهم 
تقاضای سرمایه در بازار مسکن از ۷۰ به ۸۰ درصد 
رسیده است.  در همین رابطه طرح ها و مالیات های 
پیشنهادی با هدف مهار تقاضای سرمایه ای در بازار 
مسکن مطرح می شود. اگر مالیات بر معاملات مکرر 
مسکن به درستی اجرا شود، می تواند سهم زیادی در 
کاهش تقاضای سرمایه ای و افزایش سهم تقاضای 

مصرفی در بازار...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن

متن کامل  د ر صفحه ۳

۴

بومی سازی تجهیزات 
ارتباطات و فناوری 

اطلاعات

زمین های بخش خصوصی برای ساخت مسکن ملی استفاده می شود

کاهش تقاضای سفته بازی در بازار مسکن
صفحه۳

صفحه۲

برخورد  قاطع  بانک مرکزی  با صرافی های  متخلف
کمیته   رسیدگی   به   تخلفات   پولی   و   ارزی   تشکیل   می شود

بنابر اعلام مســئولان، ظرفیت شــبکه انتقال در 
ابتدای شــروع به کار دولت سیزدهم ۳۵.۸ ترابیت 
بر ثانیه با اســتفاده از تجهیزات خارجــی بود اما با 
برنامه ریــزی وزارت ارتباطات قرار اســت تا پایان 
امسال ظرفیت انتقال کشــور دو برابر و ۷۰ درصد 
از این افزایش با اســتفاده از تجهیزات بومی باشد. 
به گزارش ایســنا، ابتدای دولت سیزدهم ظرفیت 
انتقال اشباع شده بود و یکی از گزینه ها این بود که 
مانند گذشته از شرکت تولیدکننده خارجی استفاده 
شود، اما مسئولان معتقد بودند که توانمندی داخلی 
وجــود دارد؛ به همین دلیل با یک شــرکت دانش 
بنیان داخلی قرارداد بســته  شــد و کاری که برای 
اجرایی شدن آن به پنج ســال زمان نیاز بود را طی 
یک سال به سرانجام رســاندند تا بتوانند ظرفیت 
شبکه انتقال را افزایش داد. در واقع ایران به واسطه 
وضعیت جغرافیایی اش امکان تبدیل شدن به هاب 
ترانزیت دیتای منطقه را داراســت. بنابراین به طور 
قطع ترافیکی که از بستر ایران و از مسیر زمینی خاک 
سرزمین ما عبور می کند، کیفیت بهتری نسبت به 
مسیر دریا و اقیانوس دارد تا به اروپا و سایر کشورها 
برسد. بر این اساس استفاده از مزایای انتقال دیتا از 
خشکی به نفع کشــور مهم بوده و در عین حال که 
نیاز کشور برای ارتباطات باکیفیت فراهم می شود، 
کیفیت این ارتباطات برای منطقه هم ارتقاء می یابد. 
بنابراین با گذشت چندین ماه پیشرفت و توسعه ادامه 
دارد و سال گذشته در این زمینه اعلام شد با حضور 
موثر شرکت ارتباطات زیرســاخت در عرصه بین 
المللی طی ۱۸ ماه میزان ترانزیت داده از مسیر ایران 
از ۱.۳ ترابیت بر ثانیه به بیش از ۲.۹ ترابیت بر ثانیه 
رسید و با تلاش شبانه روزی ایران به هاب ترانطیت 
داده در منطقه تبدیل خواهد شد. در همین رابطه 

محمد جعفرپور، مدیرعامل...

اجتماعی

مدیرکل اداره هواشناســی اســتان تهران از دمای 
متوسط یک درجه بیش از نرمال و بارش های در حد 
نرمال و حتی کمتر از نرمال طی سه ماه آینده خبر داد 
و گفت: در خوشبینانه ترین حالت و نرمال بودن بارش 
کماکان مدیریت منابع و مصارف آب در بخش های 

مختلف توصیه می شود.
مازیار غلامی درباره وضعیت دمای تهران طی ســه 
ماه آینده اظهار کرد: تحلیل جدیدترین نقشه های 
پیش بینی فصلی بیانگر آن اســت که طی ســه ماه 
آینده متوسط دمای هوا در ســطح استان ۰.۵ تا ۱ و 
در بعضی نقاط ۱ تا ۱.۵ درجه سلســیوس بالاتر از 
نرمال برآورد شده و متوسط بارش استان در بهترین 
 شــرایط، در حد نرمال و با تمایل بــه کمتر از نرمال 

پیش بینی می شود.
وی تاکید کرد: حتی در خوشبینانه ترین حالت و نرمال 
بودن بارش، کماکان مدیریت منابع و مصارف آب در 
بخش های مختلف به ویژه بخش های کشــاورزی، 
صنعتی و حتی خانگی و نیز به طور کلی صرفه جویی در 
مصرف آب توصیه می شود. مدیرکل اداره هواشناسی 
استان تهران درباره وضعیت بارش های ماه گذشته 
گفت: تجزیه و تحلیل آمارهای دریافتی از ایستگاه های 
هواشناسی استان بیانگر آن است که در تیرماه ۱۴۰۲ 
، تنها یک میلیمتر باران به صورت پهنه ای در استان 
تهران اتفاق افتاده است که نشان دهنده کاهش ۹۱ 

درصدی بارش نسبت به دوره آماری بلندمدت است.

وی افزود: این موضوع در حالی اســت که از ابتدای 
ســال زراعی مهر )۱۴۰۱( تا پایان تیر )۱۴۰۲( تنها 
۱۵۹ میلیمتر باران به صورت پهنه ای در استان تهران 
باریده که ۴۱ درصد کاهش بارش در استان تهران را 

نشان می دهد.
غلامی تاکید کرد: ۲۵ اســتان کشور تحت تاثیر کم 
بارشی قرار دارند، به گونه ای که از ابتدای سال زراعی 
تا پایان تیر ۱۴۰۲، کل کشور کماکان با کاهش ۲۰ 
درصدی بارش مواجه است. بارش ها از ابتدای سال 
زراعی تا پایان تیر ۱۴۰۲ نشــان دهنده آن است که 
استان تهران پنجمین استان کشور بوده که بیشترین 
کاهش بارش را نسبت به بلند مدت دارد همچنین از 
نظر توزیع مکانی نیز در تمام شهرستان های استان 
طی تیرماه کاهش بارش اتفاق افتاده که بیشــترین 
کاهش بارش مربوط به شمیرانات، دماوند و فیروزکوه 

است.
وی درباره وضعیت دمایی طی ماه های گذشته اظهار 
کرد: بررســی و تحلیل مقادیر ثبت شده دمای هوا 
شامل متوسط دما، دمای حداقل و دمای حداکثر در 
ایستگاه های هواشناسی استان بیانگر افزایش دما در 
تیر ۱۴۰۲ است. متوسط دمای هوای استان تهران در 
این ماه ۰.۶ درجه سلسیوس بیشتر از مقدار متوسط 
بلند مدت بود این در حالیست که متوسط کمینه دما 
۰.۵ درجه سلسیوس و متوسط بیشینه دما نیز ۰.۸ 

درجه سلسیوس افزایش داشته است.

رئیس اداره کنترل و مبارزه با هپاتیت وزارت بهداشت 
با اشــاره به ادغام بیماریابی هپاتیت در نظام شبکه 
بهداشتی کشور از سال گذشته، گفت: »تشخیص« 
بیماری ذیل شبکه بهداشتی برای همه افراد جامعه 
رایگان است و »درمان« نیز برای پنج گروه خاص به 

شکل رایگان انجام می شود.
رشید رمضانی با اشــاره به شعار روز جهانی هپاتیت 
سال جاری مبنی بر »تنها یک کبد برای زندگی انسان 
است«، گفت: در ســطح جهان ۳۵۴ میلیون مورد 
مبتلا به هپاتیت B و C داریم که از این تعداد ۲۹۶ 
میلیون نفر مربوط به هپاتیت مزمن B و ۵۸ میلیون 
نفر هم آلوده به هپاتیت مزمن C هســتند. مناطق 
جهان به چند دسته منطقه با شیوع بالا، متوسط و 
پایین هپاتیت تقسیم می شــوند و ایران در منطقه 
شیوع پایین بیماری قرار دارد. این درحالی است که 
در کشورهای منطقه امِرو میزان شیوع هپاتیت بالا 
است اما ما در شرایط شیوع پایین هپاتیت B و C قرار 
داریم. وی درباره وضعیت شیوع هپاتیت B و C در 
کشور، بیان کرد: شیوع هپاتیت B در جمعیت عامه 
کشور تقریبا یک درصد و شیوع هپاتیت C حدود نیم 
درصد در جمعیت عامه است؛ بنابراین شیوع هپاتیت 

در جمعیت عامه بسیار پایین است.
رمضانی افزود: بــروز هپاتیــت B و C در ایران در 

جمعیت خاصی مانند معتادان تزریقی رواج دارد که 
 C در این جمعیت، ۳۰ تا ۳۵ درصد آلوده به هپاتیت
هستند. از طرفی پس از ۳ دوره بررسی هپاتیت B و 
C در زندان های کشــور متوجه شدیم میزان شیوع 
هپاتیت C به میزان ۵.۹ درصد و هپاتیت B حدودا 
۲ درصد است. گروه دیگر که دارای رفتارهای پرخطر 
 C و B جنسی هستند نیز در معرض ابتلا به هپاتیت
هستند؛ به طوری که هفت درصد این افراد مبتلا به 
هپاتیت C هستند. در واقع بالغ بر ۱۸۵ هزار مبتلا به 
هپاتیت C در کشور داریم. او با اشاره به اینکه ایران 
متعهد به حذف هپاتیت تا ســال ۲۰۳۰ شده است، 
اظهار کرد: در این زمینه حتی برنامه کشوری نوشته 
شده است و توانستیم از دی ماه سال قبل غربالگری و 
شناسایی بیماری هپاتیت را در نظام شبکه بهداشتی 
کشــور ادغام کنیم که ســبب افزایش توجهات به 
هپاتیت B و C و افزایش بیماریابی خواهد شد. در این 
راستا از بهورز تا پزشک هر یک شرح وظیفه مشخص 
خود را دارند. وی افزود: برای بیماریابی نیز به کیت های 
تشخیص سریع هپاتیت B و C نیاز بود که مقرر شد 
 C در هفته پیش رو، ۶۰ هزار کیت تشخیص هپاتیت
که با کمک سازمان بهداشت جهانی تهیه شده است 
را در اختیار دانشگاه ها قرار دهیم و تشخیص بیماری 
برای افراد ذیل شبکه بهداشتی رایگان انجام می شود.

سرپرســت فرمانداری قصرشــیرین با اشاره به 
اینکه روند افزایشــی تردد زواز ار مرز خسروی 
همزمان با روزهای تاســوعا و عاشورا آغاز شده، 
پیش بینی کرد در ایام منتهــی به اربعین پیک 
تردد روزانه نزدیک به ۱۵۰ هــزار نفر را از این 
مرز داشته باشیم. محمد نجفی با بیان اینکه از 
آغاز محرم افزایش تردد زوار از مرز خســروی 
را شاهد هســتیم، گفت: طی روزهای تاسوعا و 
عاشورا میزان تردد نسبت به روزهای قبل تقریبا 

دو  برابر شد.
وی ادامــه داد: ایــن روند افزایشــی همچنان 
ادامه دار خواهد بود و در ۱۰ روز منتهی به اربعین 
پیک تردد زوار را خواهیم داشت که پیش بینی 
می شود به روزانه حدود ۱۵۰ هزار نفر نیز برسد. 
سرپرســت فرمانداری قصرشیرین تردد کنونی 
زوار از مرز خسروی را ۲۴ ســاعته اعلام کرد و 

یادآور شد: خوشبختانه در این ایام مشکلی برای 
تردد و یا ارائه خدمات به زوار وجود نداشت و به 
تدریج برای ارائه خدمت به بیش از ۱.۵ میلیون 

زائر اربعین در مرز خسروی آماده خواهیم شد.
نجفی با بیان اینکه همه امکانات برای اســکان، 
پذیرایــی و حمــل و نقــل زوار فراهم اســت، 
خاطرنشان کرد: مقدمات کار از پایان اربعین سال 
گذشته آغاز شد و اکنون دستگاه های مختلف نیز 
برای فراهم کردن زیرساخت ها پای کار هستند.

وی همچنیــن از برنامه ریــزی بــرای افزایش 
گیت های تردد مســافری نیز خبر داد که قرار 
اســت با هدف تســریع در عبور زوار به حدود 
۲۰۰ گیت در دو طرف برسد. به گفته سرپرست 
فرمانداری قصرشیرین، لازم است طرف عراقی 
نیز برای ارائه خدمات شبانه روزی در آن طرف 

مرز جدیت بیشتری داشته باشد.

بیوک میرزایی بازیگر باســابقه سینما و تلویزیون 
ضمن اشاره به آخرین فعالیت های خود، از تفاوت 
فاحش میان دســتمزدها در کارهــای رادیویی با 
کارهــای تلویزیونی گفت.بیــوک میرزایی بازیگر 
باســابقه ســینما و تلویزیون، دربــاره تازه ترین 
فعالیت های خود گفت: در شرایط فعلی بیشتر در 
رادیو مشغول به قصه گویی هستم. تا چند روز دیگر 
هم نقش آفرینی ام در یک ســریال به نام »دامون« 

آغاز می شود که برای آن باید عازم شمال بشوم.
وی درباره حضور پررنگ تر خــود در تلویزیون به 
نسبت کارهای ســینمایی ادامه داد: در سینما اگر 
پیشنهادی باشد قبول می کنم اما این روزها حضورم 
در تلویزیون هم کم رنگ شده است. در شرایط فعلی 
حس می کنم کارها دیگر جذابیت سابق را ندارد و 
به همین دلیل آدم کار نکــردن را ترجیح می دهد! 
به همین دلیل هم این روزها بیشتر سراغ کارهای 
رادیویی می روم و حتی در تلویزیــون هم اگر کار 

مناسب و خوبی پیشنهاد شود، بازی می کنم.
میرزایی افزود: آنقدر کارهــای الکی و بی کیفیت 
پیشنهاد می شود که حتی با وجود نیاز مالی هم آدم 
نمی تواند حضور در آن ها را قبول کند. واقعیت این 
است که معاش آدم از طریق کار در رادیو هم تأمین 
نمی شود و به همین دلیل گاهی هم مجبور می شویم 
کارهایی که از نظرمان چندان ایده آل نیستند را هم 

قبول کنیم و در آن ها کار کنیم.
این بازیگر پیشکسوت ادامه داد: واقعاً دستمزدهایی 
که در رادیو می دهند، قابل قیاس با کار در تلویزیون 
نیست. اگر به صورت شــبانه روزی هم در رادیو کار 
کنید، ســر ماه ۴ تا ۵ میلیون تومان پول به شــما 
می دهند اما با یک حضــور چند دقیقه ای به عنوان 
مهمان در یک برنامه تلویزیونی می توانید همین ۵ 
تا ۱۰ میلیون تومان را دریافت کنید! درباره حضور 

در فیلم ها و سریال ها که دیگر شرایط فرق می کند 
و قرارداد عقد می شــود اما می خواهم بگویم حتی 
حضور به عنــوان مهمان در تلویزیــون هم عایدی 
بیشتری نسبت به کار در رادیو دارد و درآمدش زمین 

تا آسمان فرق می کند.
وی درباره علاقه خود برای نقش آفرینی در فیلم های 
ســینمایی هم گفت: احســاس من این است که 
کارهای ســینمایی هم گرفتار باندبازی است و هر 
کس گروه خــودش را دارد. همیــن الان اگر رصد 
کنید، می بینید ۸ الی ۱۰ نفر بازیگر هســتند که 
در همه فیلم ها حضــور دارند. این هــا ارتباطاتی 
شبه مافیایی براساس رفاقت ها و دوستی های خود 
در ســینما دارند و با زدوبند در فیلم ها حضور پیدا 
می کنند و به راحتی به دیگران فضای کار نمی دهند. 
حتی اگر بخواهند با این شــرایط ما راه به یک کار 
راه بدهند، صورت قشــنگی ندارد و به همین دلیل 
ترجیح می دهیم کار نکنیم. میرزایی ادامه داد: امروز 
کار اصلی در دست تولیدات شبکه خانگی است که 
هم توزیع بهتری دارند و هم دستمزدهای بهتری 
می دهند. تولیدات تلویزیونی امــا هم پول خوبی 
نمی دهند و هم متن های خوبی ندارند. همین روزها 
به صورت روزانه سه الی چهار سریال دارد از تلویزیون 
پخش می شود اما مردم آن ها را نگاه نمی کنند. انگار 
قصه های این ســریال ها هیچ اوج و فرودی ندارد و 

دنبال کردن آن جذابیتی برای مخاطب ندارد.
وی افزود: زمانی بود که وقتی تلویزیون ســریالی را 
پخش می کرد، همه خیابان ها خلوت می شد. اما آیا 
واقعاً امروز هم اینگونه اســت؟ امروز به نظر می رسد 
حتی مخاطبان محصولات شــبکه نمایش خانگی 
بیشتر از تلویزیون شده اند. درست است که هنوز هم 
عده ای از مردم تلویزیون را تماشا می کنند اما بپذیریم 

که شرایط امروز، آن شرایط گذشته نیست.

معاون علمی و فناوری ستاد کل نیروهای مسلح از راه 
اندازی مراکز نوآوری سرباز در سازمان های نیروهای 
مسلح خبر داد. سردار محمد مهدی نژاد معاون علمی 
و فناوری ستاد کل نیروهای مسلح در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اهمیت حوزه نوآوری در شرایط امروز کشور 
اظهار داشت: خلاقیت و نوآوری دو بال پرواز سازمان ها 
و کشورها برای رســیدن به قله های توانایی و پیشرو 
شدن است. بدیهی است در شرایط امروز برای غلبه بر 
مشکلات و رفع برخی از مهم ترین مشکلات اقتصادی و 
اجتماعی کشور، نوآوری اهمیت حیاتی پیدا کرده و باید 
آن را در سطح و عمق گسترش داد. وی با اشاره به نقش 
جوانان در تحولات نوآورانه و توسعه نوآوری در کشور 
گفت: جوانان موتور محرک و سهم اساسی را در کشور 
برعهده دارند. عدم وابستگی به مسیر و آزاداندیشی 
جوانان باعث ارائه ایده ها و راه  حل های ناب برای مسائل 
جدید یا پاسخ های جایگزین برای شیوه های مرسوم 
می شود. ســردار مهدی نژاد ادامه داد: البته هدایت و 
راهبری این توان فکری توسط افراد با تجربه و تکمیل 
زنجیره ارزش یک محصول یا خدمت بسیار ضروری 
است. به عبارت دیگر تکیه صِرف به ویزگی جوانی به 
عنوان سن مخاطب، راهبرد موثری نخواهد بود. تجربه 
کشور طی چند سال اخیر به خوبی نمایانگر وضعیت 
گفته شده است. شرکت های کوچک و متوسطی که 
تحت تعلیم قرار گرفتند و چالش های مسیر و چگونگی 
غلبه بر آن ها را آموختند توانســتند وضعیت نسبتاً 
پایداری داشته باشند و ایده های خود را بارور کرده و 
به بلوغ برسانند و در این مسیر با هزینه و زمان کمتر 

دستاوردی بیشتر و بهتر کسب کنند.
معاون علمی و فناوری ســتاد کل نیروهای مسلح در 
پاسخ به این سوال که نقش مشمولان و سربازان خلاق، 
نوآور و کارآفرین در تکمیل زنجیره نوآوری دفاعی و ملی 

چگونه دیده شده افزود: در فرآیند توسعه ایده و نوآوری 
باز، می توان دو گام اساسی در نظر گرفت؛ گام اول از ایده 
تا نمونه و گام دوم از نمونه تا بــازار. ویژگی گام اول این 
فرآیند، ریسک پذیری بالا، سرمایه گذاری ابتدایی کم 
و عدم وابستگی ســازمانی )بهره گیری از ظرفیت های 
باز جامعه( است و عمدتاً افراد بر محور دانش و پژوهش 
متمرکز هستند و ضریب ماندگاری و نگهداشتن آن ها 
پایین اسست که جامعه بزرگ مشــمولان و سربازان 
خلاق، نوآور و کارآفرین که یک دوره دو ساله را در خدمت 
نیروهای مسلح هستند، می توانند نقش پررنگی را ایفا 
کنند زیرســاخت این مهم در نیروهای مسلح علاوه بر 
سایر ظرفیت های موجود با ایجاد مراکز نوآوری سرباز به 
شکل مناسب فراهم می شود. وی ادامه داد: قطعاً در گام 
دوم که ریسک پذیری کمتر بوده و نیاز به سرمایه گذاری 
بالایی دارد باید از نیروهای پایور که ماندگاری بیشتری 
در نیروهای مسلح دارند استفاده کرد . در این میان مراکز 
نوآوری سرباز می تواند بعنوان پل ارتباطی این گام اول 
به گام دوم و ایجاد ارتبــاط بین جامعه علمی و نوآوری 
با جامعه صنعتی محسوب شود. سردار مهدی نژاد در 
پاسخ به این سوال که تکالیف و حضور سازمان های 
نیروهای مسلح در حوزه پایوران و سربازان در زنجیره و 
زیست بوم نوآوری کشور و ویژگی ها و الزامات مربوطه 
چگونه دیده شده است،گفت: خوشبختانه براساس 
مصوبه شــورایعالی سیاســت گذاری مهارت آموزی 
کارکنان وظیفه و در راستای سند ملی مهارت آموزی 
مقرر شــد که مراکز نوآوری ســرباز در سازمان های 
نیروهای مسلح جهت بهره گیری از توان سربازان خلاق، 
نوآور و کارآفرین در دوره حین خدمت، ایجاد شوند که 
این امر با مشــارکت معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری، این معاونت و قرارگاه مرکزی مهارت آموزی 
و سازمان های نیروهای مسلح از سال ۱۴۰۰ شروع شد.

یک عضو کمیســیون عمران مجلس شــورای 
اســلامی تاکید کرد: انتظار می رود کشورهای 
اسلامی همانند اتحادی که در جبهه غرب وجود 
دارد، با یکدیگر متحد شــده و در برابر اهانت به 

مسلمانان بایستند.
اسماعیل حسین زهی ضمن محکومیت هتک 
حرمت قرآن کریــم، بیان کرد: قــرآن معجزه 
خداوند متعال بوده که بر پیامبر اســلام )ص( 
نازل کرده اســت. از طرفی قرآن متعلق به تمام 
مســلمانان اســت و تمام افرادی که به خدای 
متعال اعتقاد دارند بــرای آموزه های این کتاب 
آســمانی نیز احترام قائل هستند. قرآن از طرف 
خداوند متعال وحی شــده است. ضمن محکوم 
کردن هتک حرمتی که در کشور سوئد و دانمارک 
صورت گرفت، باید بگویم این کشورها علی رغم 
ادعاهایی که در خصوص استقلال و آزادی بیان 
داشــتند، با این اقدام به دو میلیارد مسلمان در 

ســطح جهان اهانت کردند. وی در ادامه اظهار 
کرد: انتظار می رود ســران کشورهای اسلامی 
هرچه زودتر جلسه ای تشکیل داده و به صورت 
فوری به این موضــوع ورود کنند. انتظار می رود 
کشورهای اسلامی واکنش قاطعی نسبت به این 
موضوع نشان دهند. حتی کشورهایی که اکثریت 
آنها مسلمان نیســتند اما در آنها مسلمان هایی 
زندگی می کنند باید نســبت بــه این موضوع 
واکنش نشان داده و حداقل در یک بیانیه ای این 

حرکت را محکوم می کردند.
نماینده مردم خاش در مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: خداوند در قرآن می فرماید که حافظ 
این کتاب آسمانی اســت. امیدوار هستیم بین 
کشورهای اسلامی یک اتحاد و وحدت رویه ای 
مانند اتحادی که در جبهه غرب شــکل گرفته 
است، ایجاد شود تا در برابر این قبیل اقدامات با 

ید واحد بایستیم.

تهران »گرم تر از حد نرمال« تا سه ماه آینده

درمان رایگان بیماری برای ۵ گروه خاص

کشورهای اسلامی در برابر هتک حرمت قرآن بایستند
سياسیفرهنگی 

پیش بینی تردد روزانه ۱۵۰ هزار نفر در ایام اربعین

دستمزدهای رادیو قابل قیاس با تلویزیون نیست
»مراکز نوآوری سرباز« در نیروهای مسلح راه اندازی شد



اقتصاد2
ایران

دولت در ۴ ماه چقدر مالیات گرفت؟
رشد ۸۸ درصدی مالیات بر ثروت

بررسی ها نشــان می دهد که طی ۴ ماهه نخست 
امسال دولت در مجموع ۲۱۶ هزار و ۲۹۹ میلیارد 
تومان درآمد مالیاتی داشته است که نسبت به مدت 
مشابه پارسال رشد ۵۰ درصدی را نشان می دهد. 
به گزارش مهر، بررســی آمار درآمدهای مالیاتی 
۴ ماهه نخست ســال ۱۴۰۲ نشان می دهد که در 
این مدت در مجموع ۲۱۶ هــزار و ۲۹۹ میلیارد 
تومان درآمد مالیاتی کسب شده است که نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته )۱۴۳ میلیارد و ۸۸۸ 
میلیون تومان( بیانگر رشــد ۵۰ درصدی است. از 
این میزان بیش از ۱۳۳ هزار میلیارد تومان مربوط 
به مالیات های مستقیم )سهم ۶۲ درصدی( و ۸۳ 
هزار میلیارد تومان مربوط بــه مالیات بر کالاها و 
خدمات )سهم ۳۸ درصدی( می شود که به ترتیب 
رشد ۵۲ درصدی و ۴۲ درصدی را نشان می دهد. 
در بخش مالیات اشخاص حقوقی که زیرمجموعه 
مالیات های مستقیم محسوب می شود ۸۱ هزار و 
۵۵۸ میلیارد تومان درآمد اخذ شده است که نسبت 
به ۴ ماهه نخست پارسال بیانگر رشد ۴۱ درصدی 
اســت. مالیات بر ثروت نیز که شامل بخش هایی 
همچون مالیات بر نقل و انتقال ســهام، مالیات بر 
ارث، مالیات بر واحدهای مسکونی گران قیمت و… 
می شود ۱۰ هزار میلیارد تومان درآمد کسب شده 
است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد ۸۸ 
درصدی داشته است. در بخش مالیات بر مشاغل 
هم شاهد کســب ۱۶ هزار و ۴۴۴ میلیارد تومان 
مالیات هستیم که نسبت به مدت مشابه پارسال 

رشد ۸۳ درصدی را نشان می دهد.

۷۸۰ میلیارد تومــان پاداش 
صرفه جویی پرداخت شد

مدیرعامل شــرکت مدیریــت تولیــد، انتقال و 
توزیع نیــروی برق ایران )توانیــر( گفت: تاکنون 
۷۸۰ میلیارد تومان پــاداش صرفه جویی برق به 
مشترکان پرداخت شده است. »آرش کردی« در 
گفت وگویی افزود: هفته گذشته در روز دوم مرداد 
بیشترین میزان اوج مصرف برق با عدد ۷۲ هزار و 
۷۲۴ مگاوات به ثبت رسید که یک رشد تاریخی 
۴.۶ درصدی را نسبت به اوج مصرف پارسال با عدد 
۶۹ هزار و ۵۰۰ مگاوات نشان می دهد. وی ادامه داد: 
خرداد و تیر میزان انرژی تحویلی به مشــترکان 
هفت درصد رشد داشته است که عدد قابل توجهی 
محسوب می شود.مدیرعامل توانیر خاطرنشان کرد: 
رشد اوج مصرف امسال نسبت به پارسال نزدیک به 
سه هزار و ۲۰۰ مگاوات است که معادل مصرف ۶ 
استان ایلام، کردستان، کرمانشاه، سمنان، لرستان 
و اردبیل اســت.کردی گفت: پیش بینی می شود 
اوج مصرف امروز به عدد ۷۲ هزار مگاوات برســد. 
وی اضافه کرد: هفته جــاری هفته گرمی خواهد 
بود و امکان دارد در این هفته، اوج مصرف به بیش 
از ۷۲ هزار مگاوات نیز برســد، بنابراین نیاز داریم 
مردم همکاری خود را در زمینه مدیریت مصرف 
برق تداوم بخشند. مدیرعامل توانیر افزود: تقریبا 
از هر سه مشترک، یک مشترک مشمول دریافت 
پاداش شده و از ۲۷ میلیون قبض صادر شده، بیش 
از ۹ میلیون قبض مشمول پاداش شده است.کردی 
خاطرنشان کرد: براساس بررسی ها این امکان وجود 
دارد که بیش از ۹۸ درصد مشترکان در طرح پاداش 

صرفه جویی برق شرکت کنند.

سهام نوزادان در بورس تا ۲۴ 
سالگی مسدود است

مشاور وزیر اقتصاد گفت: سهام صندوق های قابل 
معامله در بورس برای نوزادان توســط والدین آنها 
قابل معامله اســت ولی قابلیت نقدشوندگی ندارد 
و تا ۲۴ سالگی آنها مسدود خواهد ماند. به گزارش 
مهر، اشرف سادات میری مشــاور وزیر اقتصاد در 
گفت وگوی رادیویــی در خصــوص وظایف این 
وزارتخانه در راستای تحقق قانون جوانی جمعیت 
اینگونه اظهار داشت: قانون جوانی جمعیت آبان ماه 
سال ۱۴۰۱ به تمام دستگاه ها ابلاغ شد. بر اساس 
ماده ۱۱ این قانون، وزارت اقتصاد مکلف اســت به 
هر نوزاد متولد شده در سال ۱۴۰۰ مبلغ ۱ میلیون 
تومان سهام اعطا کند، این مبلغ بنا به تورم سالانه 
برای نوزادان متولد شــده در سال ۱۴۰۱ معادل ۱ 
میلیون و پانصد هزار تومــان و برای نوزادان متولد 
شده در سال ۱۴۰۲ به ۲ میلیون تومان رسید. این 
قانون تا ۷ سال اجرا خواهد شد. وی افزود: بر اساس 
ماده ۱۸ قانون جوانی جمعیــت، خانواده هایی که 
فرزند سوم آنها از آبان ماه ۱۴۰۰ به بعد متولد شده 
باشد مشمول تخفیف ۱۵ درصدی مالیاتی به ازای 
هر فرزند می شوند. این مقام مسئول در پایان یادآور 
شد: این سهام قابل معامله است ولی به نام فرزند در 
شرکت سپرده گذاری مرکزی مسدود خواهد ماند 

و قابلیت نقد شوندگی ندارد.

اخبار

مدیــر اداره نظــارت بــر 
مؤسسات پولی غیربانکی 
از تشکیل کمیته رسیدگی 
به تخلفات پولــی و ارزی 
در بانک مرکزی و برخورد 
قاطع با صرافی های متخلف خبــرداد و گفت: در 
شرایط تحریمی کشور صرافی های مجاز و قانونمند 

نقش مهمی در انجام امور ارزی کشور دارند. 
به گزارش تسنیم، نعمت الله کریمی گفت: با تشکیل 
کمیته رسیدگی به تخلفات پولی و ارزی با حضور 
نهادهای ذی ربط از جمله نمایندگان مراجع محترم 
قضایی، پلیس امنیت اقتصادی، وزارت اطلاعات و 
سایر دستگاه های ذی ربط با تمام ظرفیت نسبت به 
شناسایی متخلفین بازار ارز در دو حوزه صرافی ها و 

مشتریان صرافی ها اقدام می شود.
وی با بابیان اینکه بانــک مرکزی و حوزه نظارت بر 
صرافی ها با دقت و وسواس بیشتری نظارت خود را 
در حوزه صرافی ها اعمال می کنند، گفت: طی یک 
سال گذشته بانک مرکزی با اســتفاده از ظرفیت 
حسابرسان مستقل برای اجرایی شدن حسابرسی 
رعایت شــرکت های صرافی مبتنی بر استاندارد ۴ 
لایه دفاعی، پیاده سازی نظام رتبه بندی شرکتهای 
صرافی، ایجاد و اعلام کدینگ حسابداری یکسان، 
حرکت به سمت نظارت های غیرحضوری و مبتنی 
بر سیســتم های مالی به صورت برخــط از طریق 
وب سرویس )در راستای پایش و نظارت هوشمند 
صرافی ها( و بررسی عملکرد شرکت های صرافی در 
حوزه ثبت تراکنش های ریالی متناظر با معاملات 

ارزی را کنار صدها بازرســی حضــوری، فعالیت 
صرافی ها را رصد کرده است.

مدیر اداره نظارت بر مؤسســات پولی غیربانکی با 
تشــریح تخلفاتی که منجر به ابطال مجوز برخی 
از صرافی ها شده است افزود: از مهم ترین تخلفاتی 
که منجر به ابطال یا تعلیق مجــوز فعالیت برخی 
از صرافی ها شده اســت می توان به خروج سرمایه 
صرافی، استفاده از حساب های شخصی در عملیات 
صرافی، عدم فعالیت طولانی مدت، عدم فروش ارز 
ظرف مهلت سه روز کاری، عدم ثبت عملیات صرافی 
در سامانه های بانک مرکزی، خودداری از خرید و 
فروش ارز، فعالیت بسیار کم و عدم ارائه اطلاعات 

مورد نیاز بازرسان بانک مرکزی اشاره نمود. وی در 
ادامه به تخلفات اخیر برخی از صرافی ها اشاره کرد 
و گفت:  دریافت مبالغ مازاد بر آنچه در سامانه های 
ارزی به عنوان نرخ رسمی مطرح است در برخی از 

صرافی ها اتفاق افتاده است.
کریمی با اشــاره به تشــکیل کمیته رسیدگی به 
تخلفات پولی و ارزی در بانک مرکزی تصریح کرد: 
براســاس تدبیری که در بانک مرکزی انجام شده 
است، کمیته رســیدگی به تخلفات پولی و ارزی 
تشکیل شده اســت که نهادهای ذی ربط از جمله 
نمایندگان مراجع محتــرم قضایی، پلیس امنیت 
اقتصادی، وزارت اطلاعات و ســایر دســتگاه های 

ذی ربط در این کمیته حضور دارند و با تمام ظرفیت 
نسبت به شناسایی متخلفین بازار ارز در دو حوزه 

صرافی ها و مشتریان صرافی ها اقدام می شود.
وی با ابــراز خرســندی از اقدامات ایــن کمیته 
خاطرنشان کرد: دســتاوردهای این کمیته بسیار 
خوب بود؛ به گونه ای کــه هماهنگی های لازم بین 
بانک مرکــزی و ضابطین محتــرم قضایی جهت 
شناسایی و برخورد با تخلفات ارزی انجام می گیرد 
و موجب تســریع می گردد. در همین راستا در گام 
اول نسبت به ابطال مجوز صرافی هایی که این گونه 
تخلفات را انجام داده اند، اقدام شده است ضمن آنکه 
حوزه حقوقی بانک مرکزی هم نسبت به پیگیری 
حقوقی و کیفری در مراجع قضایی اقدام قانونی لازم 
را در دستور کار دارد؛  که در این خصوص چندین 
پرونده قضایی در محاکم در حال رسیدگی می باشد.

مدیر اداره نظارت بر مؤسســات پولــی غیربانکی 
در پایان ضمن تقدیــر از صرافی هایی که عملکرد 
مناسبی داشته اند تأکید کرد: در شرایط تحریمی 
کشور صرافی های مجاز و قانونمند نقش مهمی در 
انجام امور ارزی کشور دارند و بانک مرکزی نسبت 
به این دســته از صرافی ها نگاه حمایتــی دارد و با 
توجه به پیاده سازی سیســتم رتبه بندی در آینده 
نزدیک، برای این دسته از شرکت ها امتیازاتی نیز 
در نظر گرفته خواهد شد. وی درعین حال از تمامی 
مشــتریان صرافی ها، آحاد مردم و واردکنندگانی 
که با صرافی ها تعامل دارند درخواست کرد موارد 
تخلف را بــه بانک مرکزی منعکــس کنند و اداره 
نظارت بر مؤسســات پولی غیربانکی موارد تخلف 
منعکس شده از سوی مردم را بررسی و با متخلفین 

برخورد می کند.

چرا مجوز برخی صرافی ها باطل شد؟

هشدار جدی بانک مرکزی به صرافی های متخلف

پرداخت تسهیلات مشــروط به 
شماره پیگیری از سامانه سمات شد

بانک مرکزی اعلام کرد کــه اعطای هرگونه 
تســهیلات اعم از ارزی و ریالــی قبل از اخذ 
شماره پیگیری از سامانه سمات ممنوع بوده و 
به روزرسانی مانده و وضعیت بدهی اشخاص 
می بایست به صورت برخط به سامانه سمات 

اعلام گردد.
بانک مرکزی طی بخشنامه ای به شبکه بانکی 
اعلام کرد: گزارش هــای اطلاعاتی مأخوذه 
از ســامانه ســمات به عنوان بانک اطلاعاتی 
مرجع در حوزه تســهیلات و تعهدات همواره 
حائز اهمیت بوده و منبع اطلاعاتی مهمی در 
تصمیم گیری هــای کلان اقتصادی و بازتاب 
دهنده عملکرد بانک ها و مؤسسات اعتباری 
در اعطای تســهیلات و یا ایجاد تعهدات در 
سطح ملی اســت؛ لذا قابلیت اتکا و به موقع 
بودن اطلاعات ارسالی در این سامانه از منظر 
ارسال به موقع و بروزرســانی مستمر مانده و 
وضعیت بدهــی و تعهد اشــخاص از اهمیت 
بســزایی برخوردار بوده و در بخشنامه های 
 مربوطه ایــن بانک نیز همواره مــورد تأکید 

قرار گرفته است.
بر این اســاس، با توجــه به تأثیر مســتقیم 
اطلاعات درج شــده در ســامانه ســمات بر 
تصمیم گیری ها و سیاست گذاری های کلان 
اقتصادی کشور، خواهشــمند است دستور 
فرمائید ســامانه های داخلی حــوزه ارزی و 
ریالی آن بانک /مؤسســه اعتباری به نحوی 
پیاده سازی و ســاماندهی گردد که اطلاعات 
مربوط بــه هرگونــه تســهیلات و تعهدات 
پرداختی بدون هیچگونه فوت وقت به سامانه 
سمات ارســال و مانده بدهی اشخاص نیز به 
گونه ای بروزرســانی شــود که اختلافی بین 
مقادیر اعلام شده در سامانه سمات و مقادیر 
متناظر آن در دفتر کل )core عملیاتی( آن 

بانک وجود نداشته باشد.
بنابراین با توجه به نظارت ها و بازرســی های 
صورت گرفته توســط حوزه هــای نظارتی 
داخلی بانک مرکــزی و همچنین نهادهای 
نظارتی بیرونی از جمله سازمان بازرسی کل 
کشــور بر اطلاعات تســهیلات درج شده در 
سامانه ســمات و عدم همخوانی آن با مقادیر 
متناظر در دفاتر کل بانک /مؤسسه اعتباری، 
بار دیگر تأکیــد می گردد اعطــای هرگونه 
تســهیلات اعم از ارزی و ریالــی قبل از اخذ 
شــماره پیگیری از سامانه ســمات ممنوع 
بوده و بروزرســانی مانــده و وضعیت بدهی 
 اشخاص می بایست به صورت برخط به سامانه 

سمات اعلام گردد.
بدیهی اســت، مســئولیت نظارت بر صحت 
و کفایت اطلاعــات موجود در این ســامانه 
بر عهده مقامــات بانک /مؤسســه اعتباری 
می باشــد و در صــورت عــدم رعایــت آن 
بــه ویــژه در خصــوص تســهیلات ارزی 
دارای وضعیــت مشــکوک الوصول، مراتب 
جهــت رســیدگی بــه مراجــع نظارتی و 
 همچنین هیئــت انتظامی بانک هــا ارجاع

 خواهد شد.  

ادامه روند صعودی سود بین بانکی
نرخ سود ۲۳.۵۵ درصد شد

نرخ سود بین بانکی در هفته نخست مردادماه 
با افزایش نســبت بــه هفته قبــل از آن به 
۲۳.۵۵ درصد رســید. تازه ترین آمار منتشر 
شده از ســوی بانک مرکزی در خصوص نرخ 
ســود بین بانکی نشــان میدهد که این نرخ 
برای چهارمین هفته متوالــی روند صعودی 
داشــته و در چهارشــنبه هفته گذشته )۴ 
 مرداد مــاه( بــا  افزایش  بــه ۲۳.۵۵ درصد 

رسیده است.
نرخ ســود بین بانکی در هفته پایانی تیرماه، 
پس از ۶ هفتــه درجــا زدن در کانال ۲۳.۴ 
درصدی، وارد کانالــی جدید ۲۳.۵ درصدی 
شــده اســت. عدم مداخله بانک مرکزی در 
بازار بین بانکی را می توان بــه عنوان یکی از 
مهم ترین دلایل حرکت رو به بالای نرخ بهره 

بین بانکی یاد کرد.
روند صعودی نرخ بهره بین بانکی از بهمن ماه 
سال گذشته آغاز شــده بود؛ از هفته منتهی 
به ۳۰ آذرماه، نرخ سود بین بانکی وارد کانال 
۲۱درصدی شده و تا هفته منتهی به ۱۹ بهمن 
ماه در همین کانال در نوســان بود ولی از ۲۶ 
بهمن ماه این نرخ رکــورد جدیدی در کانال 
۲۲درصدی به ثبت رساند و حالا این نرخ در 

کانال ۲۳درصدی در نوسان است.
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وزارت نفت اخیرا از افزایش مصرف روزانه بنزین 
از ۸۸ به ۱۲۲ میلیون لیتر طی دو سال اخیر خبر 
داد که رشــد ۳۸ درصدی مصرف این ســوخت 
در این مدت را نشــان می دهــد. در فروردین ماه 
سال گذشته، جواد اوجی، وزیر نفت، درباره روند 
افزایشی مصرف بنزین در کشور هشدار داد و تأکید 
کرد: ظرفیت پالایشی کشور در زمینه تولید بنزین 
و نفت گاز در حال نزدیک شدن به مقدار مصرف در 
کشور است و سالانه ۸۰ میلیارد دلار یارانه سوخت 

در کشور پرداخت می شود.
وی همچنین از افزایش سالانه ۱۰ تا ۱۲ درصدی 
مصرف سوخت مایع کشور خبر داده و گفته بود: 
هم زمان که باید به فکر افزایش ظرفیت پالایشی 
کشور باشیم، ضروری اســت از اجرای طرح های 
بهینه سازی مصرف در کشور به ویژه در بخش های 

خانگی و صنعتی غافل نباشیم.
در فروردین امســال هــم علی اکبــر نژادعلی، 
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
ایران نیز اظهار کرد: از ابتدای فروردین ماه تا ۱۹ 
فروردین ماه، به طور میانگین ۱۱۱ میلیون و ۳۰۰ 
هزار لیتر بنزین در سراســر کشــور مصرف شده 
است که این عدد در مقایسه با مدت مشابه پارسال 
)یکم تا نوزدهــم فروردین مــاه ۱۴۰۱( با ثبت 
میانگین مصرف روزانه ۱۰۲ میلیون لیتر بنزین، 

۹ درصد افزایش مصرف را نشان می دهد. نژادعلی 
در اردیبهشت ۱۴۰۲ از رشد ۱۰ درصدی مصرف 
بنزین در مقایسه با مدت مشابه سال قبل خبر داد 
و گفت: با توجه به هم ترازی بین تولید و مصرف، 
تاکنون واردات بنزین نداشــتیم، اما ســیر رشد 
مصرف بنزین در کشور عدد غیرمنتظره ای است به 
طوری که در سال ۱۴۰۱ در مقایسه با سال ۱۴۰۰ 
حدود ۲۰ درصد رشد مصرف داشتیم. در خرداد 
۱۴۰۲، شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی اعلام کرد: روزانه ۲۵۰ میلیون لیتر فرآورده 
نفتی در ایران مصرف می شود که با هر تراز جهانی 
و با هر کشوری مقایسه شود، بســیار بالا و ۵ تا ۶ 

برابر استاندارد دنیاست.
این موضوع در کشور ســه برابر میانگین جهانی 
است که در ســوخت های فســیلی از جمله گاز 
و فرآورده های نفتی این شــدت بالاتر اســـت و 
سـالانه ۸۰ میلیارد دلار یارانـه سـوخت در کشـور 

پرداخـت می شـود.
در تیرماه ۱۴۰۲، وزارت نفت اعلام کرد: ســالانه 
۸۰ میلیارد دلار یارانه سوخت در کشور پرداخت 
می شود و این در شــرایطی است که سال ۱۴۰۱ 
مجموع درآمدهای نفتی کشور ۴۳ میلیارد دلار 
بود، یعنی ایران حدود ۲ برابــر درآمدهای نفتی 
خود را صرف پرداخت یارانه انرژی می کند. البته 

این وضع تنها مختص فصل گرما نیست و در طول 
سال، به دلیل مساعد نبودن شــرایط واحدهای 
صنعتی، خانگی، حمل ونقل و سایر موارد، بارها و 
بارها مصرف سوخت به مرحله رکوردشکنی ایران 

در میان سایر کشورهای جهان رسیده است.
مطابق اعلام شــرکت ملــی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتــی، روزانــه ۲۵۰ میلیون لیتر 
فرآورده نفتی در کشــور مصرف می شود که در 
مقایسه با دنیا، ۵ تا ۶ برابر بالاتر از استانداردهای 
تعریف شده جهانی اســت. در ماه جاری )مرداد 
۱۴۰۲(، جلیل ســالاری، مدیرعامل شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده هــای نفتی ایران گفت: 
مصرف بنزین کشور در روزهای گذشته اعدادی 
نظیر ۱۲۷ میلیون لیتر را ثبت کرده است و با توجه 
به میانگین کنونی مصرف روزانه ۱۱۴ میلیون لیتر 
بنزین در کشــور، پیش بینی می کنیم این عدد با 
توجه به پیش رو بودن ســفرهای تابستانی و ایام 
اربعین باز هم افزایش یابد کــه نیازمند مدیریت 

مصرف از سوی مردم است.
وی پیش تر )در خــرداد ۱۴۰۲( نیز درباره جدی 
شدن روند ناترازی هشدار داده و گفته بود: مصرف 
روزانه بنزین کشــور ۱۱۰ میلیون لیتر اســت و 
مصرف و تولید سربه سر شــده اند. سالانه بیش از 
یک میلیون خودرو عرضه می شود و هیچ خودرویی 

هم اسقاط نمی شود، در صورت ادامه این روند، به 
ناترازی بنزین خواهیم رسید و واردکننده خواهیم 
شد. هوشنگ فلاحتیان، معاون برنامه ریزی وزارت 
نفت نیز به تازگی با اشاره به افزایش مصرف روزانه 
انواع حامل های انرژی در کشور گفت: دو سال قبل 
میانگین مصرف روزانه بنزیــن ۸۸ میلیون لیتر 
بوده، اما اکنون به ۱۲۲ میلیون لیتر در روز رسیده 
است. کارشناســان معتقدند ایران از نظر شدت 
مصرف انرژی در جهان شــرایط مناسبی ندارد. 
آن ها می گویند اولویت کشــور در این حوزه باید 
بهینه ســازی مصرف انرژی باشد که یک کار بین 
بخشی است؛ یعنی باید مردم و دستگاه های دولتی 
و کارخانجات صنعتی در این زمینه نقش آفرینی 

کنند.
با وجود آنکه همــه بخش های کشـــور بر لزوم 
کاهش مصرف انـــرژی تأکیـد دارنـــد، امـا به 
دلیل پرداخـت یارانـه بـالا از سوی دولـت بـرای 
حامل هـای انـرژی و پرداخـــت نشدن قیمـت 
واقعـی ایـن حامل هـا از سوی مصرف کننـدگان، 
هیچ کـدام از بخش هـــا به دنبال بهینه سـازی 
نیســـتند: نه نیروگاه ها به دنبــال افزایش بازده 
خـود می رونـد و نـه بخـش صنعـت، فناوری روز 
را بـه خدمـت می گیـرد تـا هزینـه انـرژی خـود 

را کاهـش دهـد.

رییس هیــات مدیره اتحادیه مرغ تخمگــذار تهران از 
صادرات بیش از ۶۰ هزارتن تخم مرغ به کشــورهای 
هدف از ابتدای ســال تاکنون خبرداد و گفت: ظرفیت 
تولید واحدهای مرغ تخم گذار کشور سالانه بیش از ۱.۶ 

میلیون تن است.
»ناصر نبی پور« درباره وضعیت صادرات و بازار داخلی 
تخم مرغ، افزود: ۶۰ هزار تن تخم مرغ به کشــورهای 
هدف از جمله عراق، افغانستان، قطر، عمان و دوبی صادر 
شده، اما حدود ۹۵ درصد صادرات این محصول به عراق 
و افغانستان بوده است. وی با بیان اینکه ظرفیت تولید 
واحدهای مرغ تخم گذار کشور سالانه بیش از ۱.۶ میلیون 
تن است، اظهار داشت: سال گذشته یک میلیون و ۲۰۰ 
هزار تن محصول تخم مرغ در کشور تولید شد که بخش 

عمده آن به مصرف داخلی و بخشی از آن صادر شد.
رییس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار تهران اضافه 
کرد: اکنون تولید تخم مرغ بیش از نیاز فعلی بازار است، 
زیرا هر ســاله در نیمه اول سال با تشــدید گرما میزان 
مصرف این محصول کاهــش می یابد، بنابراین بیش از 

مصرف کشور، تولید داریم.
به گفته نبی پور، طبــق آمارها روزانه حــدود ۳ هزار و 
۵۰۰ تن تخم مرغ در کشور تولید می شود در حالی که 
مصرف روزانه کشور بین ۳ هزار تا ۳ هزار و ۲۰۰ تن است؛ 
بنابراین بین ۳۰۰ تا ۴۰۰ تن مازاد تولید داریم که باید 
برای آن چاره ای اندیشیده شود که در حال حاضر بخشی 
از این محصول صادر می شود؛ اما به دلیل ظرفیت بالای 
تولید، همچنان تولیدکنندگان با چالش روبرو هستند. 
وی گفت: اکنون شــرایط صادراتی برای این محصول 
مناسب است و مقداری از مازاد تولید صادر می شود، این 
در حالی است که کشور ظرفیت صادرات بیش از آنچه 

که صادر می شود، را دارد.
رییس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار تهران با اشاره 

به اینکه تخم مرغ به دلیل مدت زمان کوتاه ماندگاری 
یک کالای صادراتی نیست، تصریح کرد: ممکن است 
برای ســال های آینده برخی مقاصد صادراتی فعلی از 
جمله عراق و افغانستان را از دست بدهیم؛ زیرا احتمال 
آن می رود که در سال های آتی به کشورهای تولیدکننده 
این محصول تبدیل شوند همان گونه که اکنون به سرعت 
در حال ایجاد واحدهای مرغ تخم گذار در کشورهایشان 

هستند.
نبی پور یکی از مشکلات صنعت تخم مرغ کشور را نبود 
سرمایه گذاری مناسب در بخش صنایع تبدیلی دانست 
و گفت: در صورت از دســت دادن بازارهای صادراتی، 
کشور ما باید برای حفظ محصول در صنایع تبدیلی به 
نقطه ای برسد که بخش عمده محصول در داخل فراوری 
و با مدت زمان طولانی به مصرف برسد تا حتی اگر امکان 
صادرات نبود بتوانیم محصول را فراوری و نگهداری کنیم.
وی با بیان اینکــه طی ماه های اخیــر تولیدکنندگان 
تخم مرغ را زیر قیمت مصوب درب واحدهای تولیدی 
می فروشند، اظهار داشــت: طبق گزارش های موجود 
ضرر و زیان صنعت تخم مرغ کشــور بیش از ۲۰ هزار 
میلیارد تومان است که این امر کاهش نقدینگی و کمبود 
سرمایه گذاری را برای تولیدکنندگان در پی داشته است.
رییس هیات مدیــره اتحادیه مرغ تخم گــذار تهران 
اضافه کرد: برای رفع این مشــکل دولت باید ارز بدهد 
تا دانه روغنی ســویا تامین و توزیع شود، اکنون قیمت 
هر کیلوگــرم کنجالــه ســویا در بــازار آزاد ۳۰ هزار 
تومان و بازارگاه ۱۶ هزار و ۳۰۰ تومان اســت؛ بنابراین 
تولیدکنندگان چاره ای ندارند جز اینکه این محصول را 
از بازار آزاد تامین کنند. به گفته نبی پور، در حال حاضر 
در بحث تامین ذرت مشکلی نیست و هر کیلوگرم از این 
محصول با قیمت هایی بین ۱۰ هزار و ۹۰۰ تا ۱۱ هزار و 

۳۰۰ تومان به دست تولیدکنندگان می رسد.

معاون وزیر کار با اشــاره به حــذف امضاهای طلایی 
در دولت ســیزدهم از افزایش تعداد مراکز جوار و بین 
کارگاهی به ۳۲۰۰ مرکز و آموزش بیش از دو میلیون و 
۸۰۰ هزار نفر دوره در دو سال دولت خبر داد و گفت: با 
راه اندازی نهضت ملی مهارت آموزی در گام دوم انقلاب، 
اقدام موثری در جهت توسعه آموزشهای مهارتی و ارتقای 

سطح مهارت نیروهای کار صورت گرفت.
غلامحسین حسینی نیا اظهار کرد: ششم مرداد روز ملی 
مهارت آموزی و آموزش های فنی و حرفه ای است و هفته 
ای مهم و اثرگذار در جهت تحقق شعار سال و برنامه های 
توسعه ملی است. امسال از سوی مقام معظم رهبری با 
عنوان مهار تورم و رشــد تولید نامگذاری شده و اعتقاد 
قلبی ما این است که بخش مهمی از شعار سال در قالب 
توانمندسازی نیروی انسانی قابل تحقق است. یکی از 
راهکارهای تقویت ارزش پول ملی این است که ارزش 

افزوده در نیروی انسانی ایجاد کنیم.
وی افزود: در حال حاضر در نقطه عطفی در بخش آموزش 
های مهارتی قرار داریم که متناسب با نیازهای روز سطح 
آموزش های مهارتی خود را بالا ببریم.معاون وزیر کار 
ادامه داد: کشورهایی که در سطح منطقه برای چشم انداز 
خود تلاش می کنند، روی موضوع مهارت آموزی برنامه 
ریزی و سرمایه گذاری کرده اند که جوانان خود را برای 
آینده مشاغل و مشــاغل آینده آماده کنند. کشورهای 
دیگر از ما جلوتر هســتند و ما در حــال کم کردن این 

فاصله هستیم.
وی تصریح کرد: خوشــبختانه نگاه دولت ســیزدهم و 
مجلس به توسعه مهارت آموزی مثبت و حمایتگرایانه 
بوده است و می طلبد که کل شرکای اجتماعی ما در این 
زمینه پای کار بیایند و ما را همراهی کنند زیرا به تحقق 
اهداف برنامه هفتم نخواهیم رســید مگر آنکه موضوع 

مهارت آموزی و توانمندسازی جوانان را جدی بگیریم.

حسینی نیا در عین حال از جذب بیش از ۳۲ هزار و ۴۱۸ 
مربی فنی و حرفه ای در دو سال اخیر خبر داد و گفت: در 
حال حاضر ۴۸۰۰ مربی دولتی و بیش از ۳۲ هزار مربی 
بخش خصوصی داریم که نشان می دهد چه توانمندی 
عظیمی در این بخش وجود دارد.وی افزود: در دو سال 
دولت سیزدهم بیش از ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار نفر دوره 
آموزش ارایه کردیم که یک میلیون و ۵۰۰ هزار نفر دوره 

در بخش خصوصی بوده است.
به گفته معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تا پیش 
از دولت سیزدهم ۵۰۰ مرکز جوار و بین کارگاهی وجود 
داشت که در دو سال دولت به ۳۲۰۰ مرکز افزایش یافته 
و امید می رود که هر کارخانــه به یک مرکز جوار و بین 
کارگاهی تجهیز شود. رییس ســازمان آموزش فنی و 
حرفه ای در بخش دیگری از سخنان خود به برنامه های 
هفته ملی مهارت آموزی اشاره کرد و از برگزاری دومین 
جشنواره مهارت در تاریخ دهم مرداد ماه به منظور تجلیل 
از نخبگان، خیرین و سفرای مهارتی و برگزاری نمایشگاه 
دستاوردهای مهارتی کارآموزان در استانها در این هفته 

خبر داد.
حسینی نیا ادامه داد: هفته ملی مهارت فرصت خوبی 
برای جلب توجه جامعه فعال به ارزش مهارت با حداکثر 
سازی گروه های مرجع نخبه و جریانات تاثیرگذار است 
و امیدواریم همچنان که نهضت سوادآموزی در ۴۰ سال 
اول انقلاب محقق شد، به نهضت مهارت آموزی نیز به 

عنوان یک نهضت ملی توجه شود.
وی گفت: در هفته مهارت آموزی موضوع برندســازی 
مهارت، ارتقای وزن مهــارت در برنامه ریزی ها و تغییر 
رویکرد و افکار عمومی از مدرک گرایی به مهارت گرایی 
را در دستور کار خواهیم داشت و امیدواریم با حمایتگری 
دولت و مجلس گام بزرگی در خــروج مهارت از قربت 

برداشته شود.

رشد ۳۸ درصدی مصرف بنزین طی ۲ سال

حذف امضاهای طلایی در دولت سیزدهمصادرات ۶۰ هزار تن تخم مرغ در سال جاری
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معــاون وزیــر راه و شهرســازی با بیــان اینکه 
حساب های بانکی سایت های فروش بلیت متخلف 
را می بندیم که با تغییر دامنه هم نتوانند فعالیت 
داشــته باشــند، گفت: »علی بابا«حکم قضایی 
نداشــت و انســداد و تعلیق آن با حکم سازمان 
هواپیمایی کشــوری بود که با تعهــد به اصلاح 

قیمت ها به فعالیت برگشت.
محمد محمدی بخش، رییس سازمان هواپیمایی 
کشــوری درباره نــوع برخــورد با ســایت ها و 
آژانس های گرانفروش و این انتقاد که چرا مدت 
زمان تعلیق این ســایت ها و مســدودیت ها آنها 

محدود اســت، اظهار داشــت: درباره سایت ها 
وقتی حکــم قضایی صادر می شــود تنها درباره 
آن سایت اســت اما شــاهد آن بودیم که همان 
سایت با دامنه و سایت مشابه در جست  وجوگر و 
مرورگر بالا می آید و در سرچ های اینترنتی همان 
ســایت متخلف با دامنه دیگری قابل مشــاهده 
اســت که با حکم مرجع قضایی اعلام کردیم که 
نباید چنین اقدامی صورت بگیرد و با تغییر دامنه 
بالا آید.  وی تاکید کرد : تمام حساب های بانکی 
 آن سایت متخلف را مســدود می کنیم تا جلوی 

دامنه بسته شود. 

رییــس ســازمان هواپیمایی کشــوری درباره 
اینکه چرا ســایت معروفی مانند علی بابا از همان 
روز اعلام انســداد به دلیل تخلف امکان فروش 
انواع بلیــت را داشــت، گفت: موضوع ســایت 
 علی بابا متفاوت اســت، علی بابــا در همان روز 
قیمت های بــالا از دامنه مصــوب را اصلاح کرد 
و برگشــت، همچنین مجموعه علــی بابا حکم 
قضایــی نداشــت و حکــم بخــش نظارتــی 
ســازمان درباره علی بابا صادر شــده بــود و به 
 دنبال حکم ســازمان علی بابا تعهــد به اصلاح 

قیمت ها را داد.

رئیــس اتحادیــه لــوازم خانگــی 
گفت:فروشــنده بــرای بازپرداخــت 
بدهیخود ناگریز به فروش اقســاطی 
کالاهای خود هستند. پازوکی رئیس 
اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی گفت: 
در حال حاضر بــازار لوازم خانگی در 
رکود به ســر می برد و خرید و فروشی 
انجام نمی شــود. او گفت:متاســفانه 
قدرت خرید مردم به دلیل افزایش مواد 
اولیه کالا و اجناس اســت به طوریکه 
فروشنده برای پاس کردن چک های 
خود مجبور اســت کالای خــود را به 

صورت اقساط بفروش برساند.
رئیــس اتحادیــه لوازم خانگی گفت: 
اکنون یک فضــای رقابتــی در بازار 

شکل گرفته اســت به خاطر اینکه هر 
یک از مغازه ها تخفیفــات مختلفی را 

می گذارند.
رئیس اتحادیــه فروشــندگان لوازم 
خانگی گفت: قدرت خرید لوازم خانگی 
در بازار چندان در حد مطلوب نیست. 
به نظر در مرحله نخســت برای پایین 
آوردن قیمت لوازم خانگــی باید نرخ 
مواد اولیه کاهش و تثبیت شود. پازوکی 
با بیان اینکه تولیدکننده، توزیع کننده 
و مصرف کننده امنیت اقتصادی ندارند، 
تاکید می کند که اگر قرار است به تولید 
کمک شــود باید قیمت مــواد اولیه و 
 نرخ ارز ثابت باشــد؛ اما توجهی به این 

هشدارها نشد.

به گفته رئیس اتحادیه قهوه خانه داران و سفره خانه هاي سنتي 
تهران قوانین ســخت گیرانه وزارت بهداشت و بازرسي هاي 
مکرر، بعضي از قهوه خانه داران را به دادگاه و مراجع قضایي 
کشانده اســت. قیمت مواد اولیه و تنباکو و سیگار چند برابر 
شده اســت. ۹۰ درصد درآمد قهوه خانه ها از عرضه قلیان به 
دست مي آید. عباس علایي، رئیس اتحادیه قهوه خانه داران و 
سفره خانه هاي سنتي تهران درباره وضعیت کسب و کار قهوه 
خانه داران توضیحاتي داد و گفت: شرایط اقتصادي جامعه و 
فشارهاي ناشي از تورم صنف ما را هم مانند تمام اصناف آزار 

داده و باعث ریزش مشتري و رکود در کسب و کار شده است.
وي ادامه داد: مردم دیگر مانند قبل توان مالي ندارند که براي 
گذران اوقات بیکاري خود به قهوه خانه یا سفره خانه بروند. از 
سوي دیگر بالا رفتن قیمت مواد اولیه مورد نیاز صنف ما مانند 
تنباکو و سیگار، چاي، قند و موادغذایي براي تهیه املت و دیزي 
چند برابر شده و هزینه آب و برق و اجاره بها هم افزایش یافته 

و باعث شده که قهوه خانه داران تحت فشار اقتصادي زیادي 
قرار بگیرند. علائي افزود: از قدیم قهوه خانه ها مکاني بود که 
عموما مردان براي گذران اوقات فراغت و بیکاري خود به آن 
جا مراجعه مي کردند. ضمن گپ و گفت قلیان مي کشیدند و 
چاي مي نوشیدند و خستگي را از تن به در مي کردند. در حال 
حاضر هم شالوده و اساس کار قهوه خانه ها همین است. رئیس 
اتحادیه قهوه خانه داران و سفره خانه هاي سنتي تهران به بیان 
چالش هایي که این صنف با آنها مواجه است پرداخت و بیان 
کرد: بزرگترین مشــکل واحدهاي صنفي این اتحادیه، اداره 
بهداشت و قوانین سفت و سخت آن است. بازرسان بهداشت 
مرتب با قانون و پروتکلي جدید براي سرکشي به قهوه خانه ها 
مراجعه مي کنند و علیرغم رعایت تمام موازین و پروتکل هاي 
بهداشتي از طرف قهوه خانه ها هر دفعه با دستاویزي واحدهاي 
صنفي ما را آزار مي دهند، تا آنجا که تعدادي از همکاران ما به 

دادگاه و مراجع قضایي احضار شده اند.

دبیر انجمن تولیدکنندگان جوجه یکروزه گفت: با توجه 
به روند افزایشی تولید جوجه و اعلام پشتیبانی برخرید، 
می توان به افزایش این روند امیدوار بود. محمد رضا دبیر 
انجمن صنفی تولیدکنندگان جوجــه یکروزه گفت: در 
جلســه قرارگاه امنیت غذایی معاونت توسعه بازرگانی 
مصوب شد تا با توزیع روزانه ســویا بخشی از مطالبات 
ماه های گذشته وصول و اطمینان خاطری در تولید جوجه 

ریزی بوجود آید.
 صدیق پور افــزود: توزیع روزانه ۱۴ هزارتن ســویا قابل 
ملاحظه بوده و بیشــتر از میزان مصرف ماهانه است، اما 
با توجه به تاخیر در تامین ارز ماه های قبلی این روند کند 
شده بود که با پیگیری وزارت جهاد و بانک مرکزی و قرارگاه 
امنیت غذایی، مساله به سرانجام رسید که امیدواریم در 
تامین نهاده ها و تولید مثمرثمر باشد. او ادامه داد: شرایط 
سختی بر واحد های تولید جوجه حاکم بوده و اگر به موقع 

رسیدگی انجام نشود شــرایط پایان سال گذشته تکرار 
خواهد شــد و همکاران ما نمی توانند به کارادامه دهند. 
دبیر انجمن تولیدکنندگان جوجه با بیان شرایط سخت 
سال گذشته گفت: با پیگیری های وزیر جدید و برگزاری 
جلسات متعدد روزانه مشکلات در حال رفع شدن است 
به طوری که تولیدات در فروردین ۱۰۷ میلیون جوجه، 
اردیبهشــت ۱۱۳ میلیون، خرداد ۱۲۵ میلیون و ۵۰۰ 
هزار، تیرماه ۱۳۳ میلیون روند افزایشی داشته است )رشد 
۲۴ درصدی از ابتدای سال( که با اعلام پشتیبانی خرید، 

می توان به افزایش این روند امیدوار بود.
صدیق پور افزود: امیدواریم از تجربه سال گذشته درس 
بگیریم و به واردات سامان ببخشیم، چون تولیدکنندگان 
علیرغم همه مشکلات پای کار هستند و سفره ۸ هزار تنی 
روزانه مردم را تامین می کنند؛ فقط نیازمند مدیریت و 

حمایت بیشتر نهاد های مسئول هستند.

رئیس سازمان فنی و حرفه ای با اشــاره به اینکه ۵۰۰شغل 
مهارت محور کم سرمایه بر را شناسایی کرده ایم، گفت: افراد 
می توانند با کمترین تجهیزات، شــغلی ایجاد کرده و درآمد 
بیشتری کسب کنند. غلامحسین حسینی نیا، رئیس سازمان 
فنی و حرفه ای  به مناســبت هفته ملی مهارت در نشســت 
خبری گفت: در راس نظام رهبر معظم انقلاب اسلامی، رییس 
جمهور و وزیر کار تاکید ویژه بر مهارت آموزی دارند که باید 

در لایه های پایین تر نیز به ارزش مهارت آموزی توجه شود.
وی با اشاره به اینکه  دولت در طرح تابستانه عزم جدی برای 
این موضوع دارد و هزار میلیارد تومان اعتبار مصوب شده است 
که پیگیر تخصیص آن هستیم گفت: طرح تابستانه در پاسخ 
به مطالبات رهبری و برای نوجوانان بین ۱۲تا ۱۸ساله است که 
هدف آشنایی با مشاغل مختلف و کسب مهارت آموزی است.

حسینی نیا با بیان اینکه دولت سخاوتمندانه برای آموزش ها 
هزینه می کند، گفت: جزو معدود کشــورهایی هســتیم که 
آموزش ها را به صورت رایگان ارائه می کنیم. رئیس ســازمان 

فنی و حرفه ای کشــور گفت: در سفرهای اســتانی رییس 
جمهور ۲هزار و ۳۰۰میلیارد تومان اعتبار برای تجهیز مراکز 
 آموزشــی فنی و حرفه ای به تصویب رســیده که امیدواریم 

تخصیص یابد.
وی با بیان اینکه  ۹۲درصد اعتبارات آموزشــی کشور صرف 
آموزش های نظری و هشــت درصد صــرف آموزش مهارتی 
می شود اظهار داشت: در این موضوع نیازمند تغییر رویکرد در 
این زمینه هستیم. اکنون توزیع متناسب در اختصاص بودجه 
نداریم که ســازمان برنامه و بودجه و مجلس شورای اسلامی 
باید به این موضوع توجه کنند. رئیس سازمان فنی و حرفه ای 
با اشاره به نام گذاری سال جاری، گفت: بخش مهمی از شعار 
سال در تحقق مهارت آموزی نیروی انسانی است؛ وقتی در دنیا 
با عبور از انقلاب صنعتی ســوم به چهارم ارزش افزوده ایجاد 
می کنند، ما نیز باید در کشورمان عملیاتی کنیم و متناسب با 

نیازهای روز مهارت آموزی را ارتقا دهیم.
حســینی نیا تاکید کرد: رقبــای ما بر روی مهــارت آموزی 

ســرمایه گذاری می کنند ما نیز این موضوع را در کشورمان 
مطــرح کرده ایم، ولــی راه نرفته زیــادی داریــم؛ دولت و 
مجلس بایــد در این راه مــا را همراهی کنند کــه به اهداف 
برنامه هفتم نخواهیم رســید مگر اینکه بــه موضوع مهارت 
آموزی جوانان بیاندیشــیم. وی با بیان اینکــه نهضت ملی 
مهارت را در ســازمان فنی و حرفه ای دنبال می کنیم، گفت: 
نهضت ســواد آموزی در چهل ســال انقلاب مورد توجه قرار 
 گرفت که نیاز اســت تا این نهضــت ملی مهــارت نیز باید 

پیگیری شود.
معاون وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی بــا تأکید بر اینکه  
برندســازی مهارت را دنبال می کنیم گفــت: این موضوع را 
پیگیری می کنیم تا تغییر گرایش از مدرک گرایی به سمت 
مهارت آموزی اتفاق بیفتد، ضمن اینکه در این مســیر نقش 
حمایتی مجلس باید بیشتر باشد. اکنون مجلس کمک های 
خوبی کرده است و در تصویب قوانین و اساسنامه این سازمان 

اقدام کرده اند.  

حسینی نیا با بیان اینکه چهار میلیون نفر دوره سالانه آموزش 
خواهند دید، گفت ۷۰درصد ایــن آموزش ها از طریق بخش 
خصوصی ارائه می شود. وی افزود: انحصار را در آموزشگاه های 
آزاد برچیدیم و مجوزهای آموزش گاه ها را صادر کردیم و هر 
کسی بخواهد در آموزش های فنی و حرفه ای سرمایه گذاری 

کند، از او حمایت می کنیم.
رئیس سازمان فنی و حرفه ای با اشــاره به اینکه ۵۰۰شغل 
مهارت محور کم سرمایه بر را شناسایی کرده ایم، گفت: افراد 
می توانند با کمترین تجهیزات، شــغلی ایجاد کرده و درآمد 
بیشتری کسب کنند. حســینی نیا بیان کرد: شغل ها باید به 
جامعه شناخته شود البته دانشــگاه رکن توسعه هر کشوری 
است، اما قرار نیســت همه به دانشگاه بروند؛ بلکه مسیرهای 
شغلی متفاوت است، جوانان را به سمت مهارت آموزی ببریم 
از این رو آمادگی داریم تمام مراکز دولتی و کارگاه های دولتی 
را به بخش خصوصــی واگذار کنیم تــا آموزش ها با کیفیت 

بهتری ارائه شود.

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به چهار هزار 
و ۸۰۰مربی دولتــی داریم، گفت: ۳۳هــزار مربی در بخش 
خصوصی داریم که اشــتغال عظیمی ایجاد کرده اســت. به 
گفته وی، در دولت سیزدهم به ۲میلیون و ۸۰۰هزار نفر دوره 
آموزش ارائه شده و تعداد مراکز جوار کارگاهی از ۵۵۰مورد 
در دولت قبل به بیش از ۲هزار و ۷۰۰مورد در دولت سیزدهم 

رسیده است.
حســینی نیا با بیان اینکه هر کارخانه باید به یک مرکز جوار 
کارگاهی تبدیل شــود، گفت: تعداد مراکز جوار کارگاهی در 
دولت سیزدهم افزایش یافته و متوســط اشتغال در محیط 
کار واقعی ۸۲درصد است. رئیس ســازمان فنی و حرفه ای با 
بیان اینکه بیش از ۱۲هزار دوره آموزش مهارتی در نظر گرفته 
شده، برای همه ظرفیت ایجاد کرده ایم ادامه داد: بیشتر از نیاز 
متقاضیان دوره مهارتی برگزار کرده ایم، ضمن اینکه بیشتر 
افراد به ســمت آموزش های مهارتی دولتی رفته اند که نشان 

می دهد یارانه مهارت اهمیت ویژه ای دارد.

سازمان بنادر و دریانوردی اعلام کرد: طی چهار ماهه 
نخست سال جاری، معادل ۶ میلیون و ۴۹۲ هزار و 
۴۵۶ تن کالاهای اساسی در بنادر کشور تخلیه شده 
است. به گزارش سازمان بنادر و دریانوردی، میزان 
تخلیه کالاهای اساسی شامل گندم، جو، ذرت، سویا، 
برنج، شکر و روغن در بنادر کشور طی چهار ماهه 
نخست سال جاری، معادل ۶ میلیون و ۴۹۲ هزار و 
۴۵۶ تن بود و در این بین جو رشد ۱۱۵ درصدی و 

ذرت رشد ۱۳ درصدی داشته است.
میزان تخلیه گندم طی چهار ماهه نخســت سال 
۱۴۰۲ معادل یک میلیــون و ۶۴۴ هزار و ۹۶۱ تن 

بود. همچنین میزان تخلیه جو تا پایان تیرماه سال 
جاری معادل ۶۱۶ هزار و ۱۵۶ تن بود که نســبت 
به تخلیــه ۲۸۷ هزار و ۱۰۰ تنی در مدت مشــابه 
سال گذشته رشد ۱۱۵ درصدی را نشان می دهد. 
همچنین میزان تخلیه ذرت طی چهار ماهه سال 
جاری معادل ۲ میلیون و ۹۰۸ هزار و ۹۸۰ تن بود 
که نســبت به تخلیه ۲ میلیون و ۵۷۹ هزار و ۸۶۹ 
تنی در مدت مشابه سال گذشته، رشد ۱۳ درصدی 
را شاهد بوده است. علاوه بر این میزان تخلیه سویا 
طی چهار ماهه نخست ســال ۱۴۰۲ معادل ۹۱۹ 
هزار و ۹۷۵ تن بود و میزان تخلیه برنج نیز تا پایان 

تیرماه ۱۴۰۲ معادل ۲۰ هزار و ۳۱۰ تن بوده است. 
همچنین میزان تخلیه شکر نیز تا پایان تیرماه سال 
جاری معادل ۹۶ هــزار و ۵۹۷ تن و میزان تخلیه 
روغن در بنادر کشور طی مدت مذکور معادل ۲۸۵ 
هزار و ۴۷۷ تن بود. گفتنی اســت تعداد کامیون و 
واگن اختصاص یافته جهت خروج کالاهای اساسی 
تا پایان تیرماه سال جاری شــامل ۲۶۴ هزار و ۶۹ 
دســتگاه کامیون و ۸ هزار و ۱۲۷ واگن بوده که از 
تعداد کامیون هــای اختصاص یافتــه ۲۳ هزار و 
۸۶۶ دستگاه به صورت حمل یکسره و مخصوص 

کشتی های گندمی، بوده است.

رئیس سازمان ملی زمین 
و مســکن گفت بخشــی 
از زمین هــای مــورد نیاز 
طرح نهضت ملی مســکن 
از مشــارکت بــا بخــش 

خصوصی و نیرو های مسلح تامین می شود.
ارسلان مالکی، رئیس سازمان ملی زمین و مسکن 
گفت تاکنون ۳۳ هزار هکتــار از زمین های وزارت 
راه و شهرسازی به شهر ها الحاق شده است. مالکی 

افزود در برخی از شــهر ها که زمین هــای وزارت 
راه و شهرسازی محدود اســت، مشارکت با بخش 
خصوصی برای تامین زمین در دستور کار است. به 
گفته مالکی تاکنون ۱۶ هزار هکتار زمین از اراضی 
بخش خصوصی و نیرو های مســلح برای ســاخت 
مسکن در طرح نهضت ملی مسکن در نظر گرفته 
شده است. رئیس سازمان ملی زمین و مسکن گفت: 
اغلب اراضــی بخش خصوصی و نیرو های مســلح 
در مرحله آماده سازی اســت، اما در برخی از آن ها 

عملیات ساخت هم آغاز شده است.
بررسی بازار مسکن تهران حاکی از آن است که وام 

مسکن در مناطق شمالی و جنوبی شهر به ترتیب 
کمتر از ۱۰ و ۳۰ درصد قیمت واحدهای مسکونی را 
پوشش می دهد. گرچه حدود ۶ ماه است که انتشار 
گزارش تحولات بازار مسکن از سوی بانک مرکزی 
متوقف شده، اما رئیس کل این بانک ۳ روز قبل در 
سخنانی از کاهش قیمت مســکن در ۱۵ منطقه 

تهران خبر داد.
فرزین در این بــاره گفته بود: گزارشــهای موجود 
حاکی از این اســت که متوســط قیمت یک متر 
مربع زیربنای واحدهای مســکونی معامله شــده 
شهر تهران در تیرماه نســبت به ماه های گذشته 

کاهش قابل توجهی داشــته و بررســی اطلاعات 
مناطــق ۲۲ گانــه تهران هــم نشــان می دهد 
قیمــت مســکن در ۱۵ منطقــه کاهشــی بوده 
اســت و این امر متعاقبــاً تاثیر قابــل توجهی بر 
 کاهش قیمت مســکن در تمامی مناطق کشــور 

می گذارد.
وی افزود: این امر در کنار معاملات مسکن حاکی از 
خروج تقاضای سفته بازانه از بازار مسکن و برقراری 
آرامش در این بازار اســت. این دســتاورد ناشی از 
ثبات در بازار ارز و مدیریت انتظارات تورمی است 
و امیدواریم ضمــن ثبات بازارهای طلا، مســکن 
و خودرو شــاهد رونق در بخــش واقعی و کاهش 
 تقاضای سفته بازانه و تامین نیاز داخلی مردم در این 

بازارها باشیم.
به گزارش تسنیم، اخیراً ســقف تسهیلات خرید 
مســکن از محل اوراق حق تقــدم افزایش یافته و 
زوجین تهرانی می توانند با احتســاب وام جعاله، 

۹۶۰ میلیون تومان تسهیلات دریافت کنند. اقدامی 
که می تواند بخشی از کاهش قدرت خرید مردم را 
جبران کرده و باعث شود تعداد کمی از تقاضاهای 
مصرفی وارد بازار شــود. در این وضعیت سری به 
قیمت روز واحدهای مســکونی در برخی مناطق 

۲۲گانه می زنیم.
بر این اســاس یک واحد ۷۰ متری نوساز در چیذر 
با قیمت هــر مترمربع ۱۲۰ میلیــون تومان )۸.۴ 
میلیارد تومان( برای فروشــه عرضه شده است. در 
قیطریه واحد ۱۰۰ متری نوساز با پارکینگ، انباری 
و ... به قیمت هر مترمربع ۲۰۰ میلیون تومان یعنی 
۲۰ میلیارد تومان آگهی شــده است. یک دستگاه 
آپارتمــان ۱۰۰ متری واقع در خیابان شــکوفه با 
قیمت ۴.۳ میلیارد تومان یعنــی هر مترمربع ۴۳ 
میلیون تومان، واحد مسکونی ۷۵ متری در آپادنا با 
قیمت حدود ۶ میلیارد تومان )هر مترمربع حدود 
۸۱ میلیون تومــان(، آپارتمانی بــا همین متراژ 
در پونک با قیمت ۹.۲ میلیــارد تومان و واحد ۸۰ 
متری در آجودانیه با قیمت ۱۲ میلیارد تومان )هر 

مترمربع ۱۵۰ میلیــون تومان( برای فروش عرضه 
شده است.

در امام زاده حســن یک واحد نوســاز ۹۸ متری با 
پارکینگ، انباری و آسانســور ۴ میلیــارد و ۴۰۰ 
میلیون تومــان )هر مترمربع حــدود ۴۵ میلیون 
تومان( آگهی شده است. در انبار نفت نیز واحدهای 
نوساز با قیمت پیشنهادی حدوداً هر مترمربع ۴۵ 
میلیون تومان عرضه می شــود. در مناطق شمالی 
شــهر تهران ۹۶۰ میلیون تومان وام مسکن کمتر 
از ۱۰ درصد قیمت واحدهای مسکونی را پوشش 
می دهد. اثرگذاری وام مذکور در مناطق جنوبی نیز 

حدود ۳۰ درصد است.
با آن که حدود ۶ ماه اســت انتشار گزارش تحولات 
بازار مسکن متوقف شــده اما فعالان بازار متوسط 
قیمت مســکن را بالای ۷۰ میلیــون تومان اعلام 
می کنند. بنابراین با وام ۹۶۰ میلیون تومانی خرید 
مسکن )بدون کســر هزینه خرید اوراق حق تقدم( 
می توان حدود ۱۳.۷ مترمربع واحد مســکونی در 

تهران خریداری کرد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

زمین های بخش خصوصی برای ساخت مسکن ملی استفاده می شود

کاهش تقاضای سفته بازی در بازار مسکن

حساببانکیسایتهایبلیتفروشمتخلفمسدودمیشود

فروشاقساطیلوازمخانگیرونقگرفت تولیدجوجهیکروزه۲۴درصدافزایشیافت۹۰درصددرآمدقهوهخانههاازعرضهقلیاناست

شناسایی۵۰۰شغلمهارتمحورکمسرمایه

تخلیه۶.۴ میلیونتنکالاهایاساسیدربنادر

نیاز بازار به افزایش تولید مسکن
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

بازار مسکن طی چند دهه اخیر به یک بازار سرمایه ای تبدیل و تقاضای مصرفی از آن خارج شده است. 
عملًا ۲۰ درصد تقاضای بازار مسکن امروز مصرفی است. براساس آمارهای موجود، از سال ۹۵ تاکنون 

سهم تقاضای سرمایه در بازار مسکن از ۷۰ به ۸۰ درصد رسیده است. 
در همین رابطه طرح ها و مالیات های پیشنهادی با هدف مهار تقاضای سرمایه ای در بازار مسکن مطرح 
می شود. اگر مالیات بر معاملات مکرر مسکن به درستی اجرا شــود، می تواند سهم زیادی در کاهش 
تقاضای سرمایه ای و افزایش سهم تقاضای مصرفی در بازار مسکن داشته باشد. در جزئیات این طرح 
عنوان شده است که اگر فرد ملکی را خریداری کند و در کمتر از یک سال آن را به فروش برساند، ۶۰ 

درصد از افزایش قیمت ملک را باید به عنوان مالیات به دولت پرداخت کند.
در بعضی زمان ها بازار مسکن دچار رونق تورمی می شــود، به نحوی که حجم معاملات افزایش پیدا 
می کند. در این برهه  زمانی کوتاه مدت تعداد خرید و فروش های مسکن افزایش قابل توجهی دارد که 
شامل معاملاتی است که کمتر از یک سال در آن یک ملک خرید و فروش می شود؛ این معاملات مکرر 
منجر به افزایش قیمت مسکن می شود. اجرای مالیات بر معاملات مسکن می تواند معاملات مکرر که 

منجر به افزایش قیمت می شود را کنترل کند.
از سوی دیگر دولت باید برنامه ریزی لازم برای تخصیص زمین به متقاضیان را انجام دهد. با توجه به 
آنکه اراضی لازم در اطراف تمامی شهرها وجود دارد باید این انحصار در حوزه زمین شکسته شود تا ما 

شاهد توسعه افقی شهرها در کشور باشیم. 
اراضی کافی در تمامی شهرها وجود دارد بنابراین باید در این حوزه دولت ورود کرده و اقدامات لازم را در 
واگذاری زمین به مردم انجام دهد تا شاهد بهبود وضعیت بازار مسکن و همچنین انگیزه بیشتر سازندگان 
باشیم. توسعه افقی شهرها و ساخت مسکن به صورت ویلایی و از همه مهم تر شکستن انحصار زمین 
باعث تثبیت بازار مسکن در کشور می شود. دولت در حال حاضر نیاز به افزایش تولید مسکن دارد تا از 

این طریق قیمت تمام شده ساخت کمتر شود.
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افزایش ۱۰ درصدی مشترکان پهن باند اینترنت در یک سال
طبق آخرین آمار ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی کشــور از حوزه 
اینترنت، تعداد مشترکان اینترنت پهن باند سیار در سال گذشته افزایش بیش از ۱۰ 
درصد را تجربه کرده و از ۹۵ میلیون به بیش از ۱۰۵ میلیون مشترک رسیده است. 
آمار حوزه فناوری مربوط به سال ۱۴۰۰ تعداد مشترکان پهن باند ثابت را ۱۱ میلیون 
و ۵۰ هزار نفر اعلام کرده بود و اکنون با افزایش کمتر از چهار هزار مشترک در پایان 
سال ۱۴۰۱، تعداد مشترکان این بخش به ۱۱ میلیون و ۵۴ هزار و ۴۵۳ مشترک 
رسیده است. برعکس افزایش اندکی که بخش پهن باند ثابت در سال گذشته تجربه 
کرده، پهن باند سیار افزایش مشترک خوبی داشته است. به این ترتیب که در سال 
۱۴۰۰ تعداد مشترکان بیش از ۹۵ میلیون و ۸۶۹ هزار و ۲۵۲ نفر بود و آخرین آمار 
که مربوط به اسفند ۱۴۰۱ است نشان می دهد تعداد مشترکان با بیش از ۱۰ درصد 

افزایش به ۱۰۵ میلیون و ۱۸۰ هزار و ۴۹۴ نفر رسیده است.
تعداد کل مشترکان پهن باند اینترنت ۱۱۶ میلیون و ۲۳۴ هزار و ۹۴۷ مشترک 
است که ضریب نفوذ اینترنت پهن باند را به بیش از ۱۳۸ درصد رسانده است. ضریب 

نفوذ اینترنت ثابت ۱۳.۱۵ درصد و اینترنت سیار ۱۲۵.۱۴ درصد است.

دانش بنیان ها در مسیرخدمت رسانی به زائران اربعین
صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری با همکاری سازمان تبلیغات اسلامی، 
رویداد »همکاری  فناورانه در خدمت رسانی به زائران اربعین« را برگزار می کند. رویداد 
»همکاری  فناورانه در خدمت رسانی به زائران اربعین« به همت صندوق نوآوری و با 
همکاری سازمان تبلیغات اسلامی دوشنبه ۲۳ مردادماه برگزار می شود. در قالب این 
رویداد، نیازها و ضرورت هایی که در مسیر پیاده روی اربعین وجود دارد، احصاء خواهند 
شد تا شرکت های دانش بنیان متناسب با این نیازها، به ارائه دستاوردها و فناوری های 
خود بپردازند. در این رویداد علاوه بر شرکت های دانش بنیان، استارتاپ ها، شرکت های 
فناور و خلاق نیز حضور خواهند داشت و به ارائه دستاوردها و محصولات فناورانه خود 
برای رفع نیازهای زائران اربعین حسینی خواهند پرداخت. تیم های شرکت کننده 
علاوه بر ارائه توانمندی ها و مذاکره با بخش ها و سازمان های مربوطه که نیازهای خود 
را مطرح کرده اند، در نمایشگاهی که در حاشیه این رویداد در محل صندوق نوآوری 
و شکوفایی برپا می شود، حضور پیدا کرده و محصولات و توانمندی های خود را در 
معرض دید بازدیدکنندگان قرار خواهند داد. زمینه های ارائه نیاز در این رویداد شامل 
حوزه های حمل و نقل لجستیک، ارتباطات و فناوری اطلاعات، بهداشت و درمان، 
forms.inif. صنایع خلاق و فرهنگی و بیمه است. متقاضیان می توانند از طریق لینک

ir/web/guest/arbaein برای شرکت در این رویداد نام نویسی کنند.

دیپلماسی فناوری رو به گسترش است
رییس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی ریاســت جمهوری 
گفت: همکاری با کشورهای همسایه و همســو در راستای دیپلماسی فناوری در 
دولت سیزدهم رو به گسترش است. امیرحسین میرآبادی افزود: یکی از موضوعات 
مهم در برنامه سفرهای رییس جمهور به کشورهای خارجی، پیگیری همکاری ها 
در حوزه علم و فناوری است. وی ادامه داد: معاونت علمی و فناوری با دستاوردهای 
دانش بنیان خود حضور پررنگی در این سفرها دارد تا بتواند در ایجاد بازارهای جدید 
برای شرکتهای دانش بنیان در کنار بازارهای سنتی اقداماتی را به نتیجه برساند. 
رییس مرکز تعاملات علم و فناوری معاونت علمی ریاســت جمهوری با اشاره به 
همکاری با کشورهای همسو اظهار کرد: در گذشته با کشورهایی معدودی همکاری 
وجود داشت ولی در برنامه دولت سیزدهم با کشــورهای آسیای شرقی، آفریقا و 
آمریکای لاتین برای همکاری ورود کرده ایم. وی ضمن ابراز امیدواری نسبت به 
افزایش سالانه سهم صادرات دانش بنیان کشور نسبت به گذشته گفت: معاونت 
علمی ریاست جمهوری سعی دارد تا روی فرصت های جدید توسط شرکت های 
دانش بنیان متمرکز شود، به طور مثال شرکت های دانش بنیان کشورمان در یک 

ماه اخیر بیش از ۹۰ میلیون دلار با کشور ونزوئلا قرارداد منعقد کرده اند.
میرآبادی با اشاره به سفر رییس دولت سیزدهم به کشورهای آفریقایی نیز افزود: 
فرایند ثبت قرارداد بیش از۵۰ وســیله و تجهیزات پزشکی در کنار چندین قلم 
داروی ضد سرطان در حال طی شدن است؛ اینها فرصت هایی است که در تعاملات 
بین المللی در حال شکل گیری است. وی در خصوص برنامه های جذب نخبگان 
ایرانی خارج از کشور نیز ادامه داد: گروهی از این افراد در قالب هیات علمی و فرصت 
مطالعاتی با دانشگاه های کشورمان در ارتباط بودند و تمام تلاش بر این است که 

نگاه ویژه ای به این نخبگان داشته باشیم.
رییس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی ریاست جمهوری 
بیان کرد: در این مرکز سامانه همکاری با متخصصان و کارآفرینان ایرانی خارج 
از کشور به آدرس https://connect.isti.ir/ فراهم شده است تا آنان با زیست 

بوم علم و فناوری داخل کشور در ارتباط باشند.
وی گفت: در برنامه جدید که در قالب این ســامانه در نظر گرفته شده است و با 
اقدام مشترکی بین معاونت علمی ریاست جمهوری و صندوق نوآوری و شکوفایی، 
حمایت جدیدی برای ایجاد شرکت توسط این نخبگان در نظر گرفته شده است. 
میرآبادی افزود: آنها می توانند درخواست ثبت شرکت به همراه اطلاعات خود را 
بر روی این سامانه بارگزاری کنند تا پس از بررسی پیشنهادها و در صورت تایید 

پیگیری کار، ثبت شرکت صورت پذیرد.
وی اضافه کرد: با این اقدام شاهد رشد و ایجاد شرکت های دانش بنیانی خواهیم 
بود که توسط متخصصان و نخبگان ایرانی فعال خواهد شد و ظرفیتی برای انتقال 
تجربه به کشورمان فراهم می شود. این مقام مسوول بیان کرد: یکی از موضوعات 
جذاب همکاری فناورانه در حوزه هوش مصنوعی اســت و درخواست های قابل 
توجهی در این خصوص به ثبت رسیده است و امیدواریم براساس این ظرفیت، در 

آینده نزدیک شاهد تحولاتی در زیست بوم علم و فناوری کشور باشیم.

ضوابط تسهیلات اشتغال صندوق نوآوری تصویب شد
در یازدهمین جلسه هیئت عامل دور چهارم صندوق نوآوری و شکوفایی، ضوابط 
تسهیلات اشتغال صندوق از محل منابع تبصره ۱۸ قانون بودجه ۱۴۰۲ کل کشور 
با هدف حمایت از اشتغال دانش بنیان تصویب شد. به گزارش صندوق نوآوری و 
شکوفایی، یازدهمین جلسه هیئت عامل دور چهارم صندوق نوآوری و شکوفایی، به 
ریاست محمدصادق خیاطیان و با حضور اعضا در محل صندوق نوآوری برگزار شد.

در این جلسه، ضوابط صندوق نوآوری و شکوفایی برای عملیاتی کردن تسهیلات 
اشــتغال از محل تبصره ۱۸ قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ برای حمایت از اشتغال 
دانش بنیان تصویب شد. براساس تبصره ۱۸ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور، 
۵ هزار میلیارد تومان تسهیلات از منابع شــبکه بانکی کشور با معرفی صندوق 
نوآوری و شکوفایی به منظور کمک به توسعه اشتغال زیست بوم نوآوری کشور به 
شرکت های دانش بنیان، فناور و خلاق با اولویت مناطق محروم و مرزی پیش بینی 
شده اســت. جزئیات، شــرایط دریافت این تســهیلات و نحوه ارائه درخواست 

متقاضیان مشمول، متعاقبا اعلام خواهد شد.
همچنین در این جلســه، جزییــات برگزاری رویــداد »همــکاری  فناورانه در 
خدمت رسانی به زائران اربعین« به اطلاع اعضای هیئت عامل دور چهارم صندوق 
نوآوری و شکوفایی رسید. صندوق نوآوری و شکوفایی با همکاری سازمان تبلیغات 
اسلامی، رویداد »همکاری  فناورانه در خدمت رسانی به زائران اربعین« را با هدف 
شناســایی نیازها و ضرورت ها در مســیر پیاده روی اربعین و استفاده از ظرفیت 
شرکت های دانش بنیان برای پاســخگویی به این نیازها، در تاریخ ۲۳ مردادماه 

جاری برگزار می کند.

اخبار

بنابر اعلام مسئولان، ظرفیت 
شبکه انتقال در ابتدای شروع 
به کار دولت ســیزدهم ۳۵.۸ 
ترابیت بر ثانیه با اســتفاده از 
تجهیزات خارجی بود اما با برنامه ریزی وزارت ارتباطات 
قرار است تا پایان امســال ظرفیت انتقال کشور دو برابر 
و ۷۰ درصد از این افزایش با استفاده از تجهیزات بومی 

باشد.
به گزارش ایسنا، ابتدای دولت سیزدهم ظرفیت انتقال 
اشباع شده بود و یکی از گزینه ها این بود که مانند گذشته 
از شرکت تولیدکننده خارجی استفاده شود، اما مسئولان 
معتقد بودند که توانمندی داخلی وجود دارد؛ به همین 
دلیل با یک شــرکت دانش بنیان داخلی قرارداد بسته  
شد و کاری که برای اجرایی شدن آن به پنج سال زمان 
نیاز بود را طی یک ســال به سرانجام رساندند تا بتوانند 

ظرفیت شبکه انتقال را افزایش داد.
در واقع ایران به واســطه وضعیت جغرافیایی اش امکان 
تبدیل شدن به هاب ترانزیت دیتای منطقه را داراست. 
بنابراین به طور قطع ترافیکی که از بستر ایران و از مسیر 
زمینی خاک سرزمین ما عبور می کند، کیفیت بهتری 
نسبت به مســیر دریا و اقیانوس دارد تا به اروپا و سایر 

کشورها برسد. بر این اساس اســتفاده از مزایای انتقال 
دیتا از خشکی به نفع کشــور مهم بوده و در عین حال 
که نیاز کشور برای ارتباطات باکیفیت فراهم می شود، 
کیفیت این ارتباطات برای منطقه هــم ارتقاء می یابد. 
بنابراین با گذشت چندین ماه پیشرفت و توسعه ادامه 
دارد و سال گذشته در این زمینه اعلام شد با حضور موثر 
شرکت ارتباطات زیرساخت در عرصه بین المللی طی 
۱۸ ماه میزان ترانزیت داده از مسیر ایران از ۱.۳ ترابیت 
بر ثانیه به بیش از ۲.۹ ترابیت بر ثانیه رســید و با تلاش 
شبانه روزی ایران به هاب ترانطیت داده در منطقه تبدیل 

خواهد شد.
در همین رابطه محمد جعفرپور، مدیرعامل شــرکت 
ارتباطات زیرساخت چندی پیش از تحقق ۴۰ درصدی 
افزایش ۲۰ ترابیت بر ثانیه ظرفیت شبکه انتقال کشور بر 

اساس توان داخلی خبر داد.
طبق اعلام وی ظرفیت شبکه انتقال در ابتدای شروع به 
کار دولت سیزدهم، ۳۵.۸ ترابیت بر ثانیه بوده که تمام 
تجهیزات آن خارجی بود و در دولت ســیزدهم، وزارت 
ارتباطات برنامه ریزی کرد که تا پایان سال ۱۴۰۲ یعنی 
ظرف مدت ۳۶ ماه ظرفیت انتقال کشور را دو برابر کند 
که ۷۰ درصد از این افزایش با استفاده از تجهیزات بومی 
باشــد. بنابراین برای نخســتین بار قراردادی به ارزش 
۷۰۰۰ میلیارد ریال که بزرگ ترین قرارداد بومی سازی 
شرکت ارتباطات زیرساخت و وزارت ارتباطات محسوب 
می شد، منعقد و قرار شد با استفاده از تجهیزات بومی، ۲۰ 

ترابیت  بر ثانیه به ظرفیت شبکه انتقال کشور اضافه شود.
اخیرا هم مهندســان یکی از شــرکت های دانش بنیان 
با بومی ســازی تجهیزات فیبر نوری برای انتقال دیتا، 
توانســتند محصولی قابل رقابت با نمونه های اروپایی 
به بازار کشــور معرفی کنند. مدیر عامل این شــرکت 
دانش بنیان زمینه تحقیقاتی این شــرکت را تجهیزات 
ارتباطی فیبر نوری دانست و گفت از سال ۱۳۹۱ فعالیت 
خود را آغاز کردند و موفق به بومی ســازی و تولید انواع 
مدیاکانورتر و همچنین سوییچ های صنعتی PoE شدند.

طبق گفتــه وی، ایــن محصول یکســری ماژول های 

فیبرنوری است که در ســوئیچ ها استفاده می شود و به 
عنوان نوعی رابط، بین سوئیچ ها و تجهیزات فیبرنوری، 
عمل انتقال دیتا را انجام می دهد و دیتاهای الکتریکی را 

تبدیل به فیبر نوری و بر عکس می کند.
در این راستا، عیسی زارع پور- وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات -هم چندی پیش استقبال خود از این موضوع 
را اعلام کــرد. او در این زمینه گفت: از بومی ســازی و 
ایرانی ســازی تجهیزات ارتباطــات و فناوری اطلاعات 
اســتقبال می کنند و آماده هرگونه همــکاری با تمام 

شرکت های دانش بنیان در این زمینه هستند.

همکاری با تمام شرکت های دانش بنیان در دستور کار است

بومی سازی تجهیزات ارتباطات و فناوری اطلاعات
News kasbokar@gmail.com

مدیرعامل شرکت ارتباطات زیر ساخت با تاکید بر اینکه 
لیست سیاه و سفید در شــبکه اینترنت کشور وجود 
ندارد گفت: رضایت گیمرها از میزان »تاخیر« اینترنت 
نسبت به ۲ سال قبل بیشــتر شده است. البته ما منکر 

بروز برخی اختلال ها در شبکه نیستیم.
به گزارش ایرنا، »عیســی زارع پور« وزیر ارتباطات از 
بررســی گزارش انجمن تجارت الکترونیک از کیفیت 
اینترنت کشور توسط معاونان خود، نمایندگان اپراتورها 
و نویسندگان گزارش خبر داد و گفت:اگرچه گزارش در 
بخش هایی کاستی ها و اشکالات جدی دارد اما گامی 
به جلو است. قرار شد با یکدیگر این گزارش را اصلاح و 

تکمیل کنیم.
در ابتدای این جلســه نیما قاضی رئیس این انجمن و 
پویا پیرحسینلو مدیرعامل شــرکت ابرآروان به مرور 
این گزارش پرداختند و در ادامه چنــد تن از اعضای 
انجمن تجارت الکترونیک تهران به ارایه نقطه نظرات 

خود پرداختند.  
»امیر لاجوردی« قائم مقام وزیــر در امور ارتباطات و 
رئیس ســازمان تنظیم مقررات نیز با تأکید بر اینکه 
گزارش انجمــن تجارت الکترونیک تهران نســبت به 
گزارش های دیگر متفاوت بود، برای دقیق تر کردن این 
گزارش در نوبت های بعدی پیشنهاداتی را مطرح کرد.

در ادامه مسوولان و مدیران وزارت ارتباطات حاضر در 
جلسه به بحث و بررسی شاخص ها و روش های استفاده 

شده در این گزارش پرداختند.
در این جلســه »محمد جعفرپور« مدیرعامل شرکت 
ارتباطات زیرســاخت، »رضا باقری اصل« معاون امور 
دولت، مجلس و استان های و »محمد احسان خرامید« 
رئیس مرکز روابط عمومی از وزارت ارتباطات و ژوبین 
علاقبند، مجید رضــوی، محمد خلج قاســم آبادی، 
نیماقاضی، سعید محمدی، محمدمهدی شریعتمدار، 
احســان جهانــی، مریم نجفــی، پویا پیرحســینلو، 
نعیم فرهادیان عزیــزی، آرش حاتمــی، حمیدرضا 
 احمدی از اعضای انجمن تجــارت الکترونیک تهران 

حضور داشتند.
»محمد جعفرپور« مدیرعامل شــرکت ارتباطات زیر 
ســاخت در این جلســه گفت: طبق اعلام بنیاد ملی 
بازی های رایانه ای ۲۲ میلیون گیمر )بازیکن( آنلاین در 
کشور داریم. گیمر به فردی اطلاق می شود که روزان 
۲ ساعت مشغول بازی آنلاین است. همانطور که مطلع 
هستید، حساس ترین بخش ارائه سرویس به گیمرها 
مربوط به جیتــر )jitter(، تاخیر )latency( و پکت 

لاس )packet loss( است.
وی افــزود: میــزان حساســیت نیم درصد اســت، 
یعنی اگر نیم درصد بیشــتر باشــد گیمــر )بازیکن( 
احساس خوبی نســبت به بازی نخواهد داشت. حالا 

تصور کنیــد ۲۲ میلیون نفر بــا ۵۰ درصد پکت لاس 
)واحدهــای کوچکــی از داده که هنگام ارســال به 
مقصد نمی رســند و باعــث تاخیر می شــوند( که در 
 گزارش به آن اشــاره شــده مواجه شــوند، آیا به آن 

اعتراض نمی شود؟
جعفرپور گفت: امروز که ما در این جلســه هســتیم، 
گیمرها نسبت به ۲ سال قبل میزان رضایت بیشتری 
از وضعیت سرویس خود دارند و این را از جامعه ای که 
گیمرها در آن مشغول فعالیت هستند دریافت کرده ایم. 
در دولت گذشته تمام کامنت هایی که زیر پست های 
مســوولین بود اغلب مربوط به گیم بودند اما اکنون با 
تمهیداتی که اندیشیده شده این مشکلات به حداقل 

رسیده اند.

۶ میلیون تمــاس صوتــی و تصویری از 
پیام رسان های بومی

مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرســاخت تاکید کرد: 
نکته دیگر مربوط به ســرویس  »VoIP« )برنامه های 
تماس صوتی و تصویری از پروتکل اینترنت( اســت. 
میزان حساســیت VoIP به تاخیر یک درصد اســت. 
اگر بیشــتر از این باشــد عملا فرد از برقراری تماس 
منصرف می شود. در مراسم حج که پشت سر گذاشتیم 
مجموع تماس ها در ۲ پیام رسان بله و روبیکا به حدود 
 ۶ میلیون تماس رســیده اســت. میانگین تماس ها 

نیز ۵ میلیون بود.
وی افزود: بنده شــخصا در ســفرهای کاری خارج از 
کشــور نیز تجربه تماس های طولانی کاری از طریق 
پیام رســان های ایرانی را دارم. اگر طبــق گزارش که 
منتشر شــده میزان »پکت لاس« در اینترنت کشور 
۵۰درصد است، جطور می توانیم گیمرها را راضی نگه 
داریم یا ۶ میلیون تماس تصویری و صوتی برقرار کنیم؟ 
زمانی که قصد داریم درباره موضوعی انتقاد کنیم باید 
یکسری واقعیت ها را نیز بیاوریم. قبل از آغاز این جلسه 
یک فعال توئیتــری به من پیام داد کــه میزان تاخیر 
)latency( برخی از بازی های رایانه ای کاهش یافته 

است؟ و از این بابت تشکر کرده بود.
وی در ادامه افزود: در این گزارش نکاتی مورد توجه قرار 
نگرفته است. به طور مثال افرادی که در انجمن »تجارت 
الکترونیک« فعالیت دارند از جنس محتواداران هستند 
نه از جنس اپراتوری. لیســت  ۱۰۰ کشورها و وضعیت 
اینترنت در آن ها که در این گزارش وجود دارد را به دقت 
بررسی کرده ایم و آماری که به شما ارائه می دهیم آمار 
کلی نیست و جزییات متعددی دارد. بر همین اساس 
بیش از ۳۵ درصد سایت هایی که در این گزارش به آن 
اشاره شده ســایت های تحریمی هستند و تعداد قابل 
توجهی نیز سایت هایی هستند که دستور فیلتر روی 

آن وجود دارد و تصمیم گیری درباره آن در اختیارات 
وزارت ارتباطات نیست.

لیست سیاه و سفید در شبکه وجود ندارد
جعفرپور گفت: بیش از نیمی از ســایت هایی که در این 
گزارش اعلام شده در دسترس کاربران ایرانی قرار ندارند، 
یا تحریم یا به دلایل متعدد فیلتر هستند. کسی که فنی 
است می داند که وقتی صحبت از پکت لاس ۵۰ درصدی 
است یعنی حتی نمی توان یک فایل را دانلود کرد. تست 
مربوط به این گزاره را هزاران بار انجــام دادیم و به هیچ 

عنوان ۵۰ درصد تاخیر وجود ندارد.
وی با بیان اینکه ما قصد نداریــم بگوییم اختلالی در 
شبکه وجود ندارد اما باید درباره یکسری واقعیت های 
فنی نیز صحبت کرد، به لیســت ســیاه و سفید مورد 
اشــاره در این گزارش پرداخت و گفت: چنین لیستی 
وجود ندارد. نمی دانم که به چه علتی به این تعبیرات 
رسیده اید اما چنین چیزی وجود ندارد. اتفاقی که رخ 
می دهد این است که یکسری از سایت ها تحریم هستند 
و سعی می کنیم با سازوکارهایی که داریم دسترسی به 
آن ها را تســهیل کنیم. بر روی بخش های دیگر شبکه 
هیچ پالیســی )تدبیر و محدودیت( اتفــاق نمی افتد. 
خصوصا اینکه تعداد درخواستی که از سوی یک جامعه 
بیش از ۸۰ میلیونی بر روی شبکه ارسال می شود اصلا 
این امکان را نمی دهد که بخواهیــم روی تک به تک 
شبکه، اختلال و پالیســی به شکل لیست خاکستری 

اعمال کنیم.

اختلال عمــدی در شــبکه در تخیل هم 
نمی گنجد

وی گفت: مورد دیگری که در این گزارش به آن تکیه 
شده، این اســت که چون ما توانمندی مسدودسازی 
تمام فیلرترشکن ها را نداریم به همین دلیل کل شبکه 
 VPN را با اختلال مواجه کردید که دسترسی مردم به
کاهش یابد اما این یک فرضیه اســت و به لحاظ فنی 
این حتی در تخیل هم نمی گنجــد. جعفرپور تصریح 
کرد: برخلاف چیزی که در این گــزارش آمده، اتفاقا 
اولین جایی کــه از فیلترینــگ مجموعه های »متا« 
)مانند اینستاگرام و واتســاپ( صدمه می بیند شرکت 
زیرساخت اســت. اگر نکات فنی که در گزارش به آن 
اشــاره کردید رخ می داد اکنون درآمد اپراتورهای ما 
افزایش چشــمگیر داشــت در حالی که این اتفاق رخ 
نداده است. ۲ اپراتور مســلط کشور در بورس هستند 
 و اگر افزایش درآمدی داشــتند به واسطه فیلترینگ 

حتما اعلام می شد.
وی درباره اســتفاده از پروتــکل HTTP۳ )پروتکل 
شــبکه برای ارتباط برقرار کردن با سرور وب( گفت: 

۲۶ درصد دنیا به طور متوسط از این پروتکل استفاده 
می کند. اینســتاگرام یکی از نخستین شبکه هایی بود 
که HTTP۳ را به ســمت QUIC برد. تا پیش از فیلتر 
این شبکه حجم ترافیک قابل توجهی در کشور مربوط 
به »متا« بود. چند درصد گردش ترافیکی ایران داخلی 
است؟ پاسخ من این است که در کمترین حالت میزان 
ترافیک داخلی ۵۵ درصد است. این گزارش در محاسبه 
۱۰۰ ســایت برتر این ۵۵ درصد ترافیک اصلا در نظر 
گرفته نشده است. اگر این ترافیک را درنظر می گرفتید 

کل منطق این گزارش عوض می شد.

شرکت زیرســاخت فنی است و دستی در 
سیاستگذاری ندارد

وی در رابطه با ۶ شــبکه فیلتر شــده در کشور گفت:  
شرکت ارتباطات زیرساخت یک شرکت فنی و تخصصی 
است که در سیاستگذاری هیچ نقشی ندارد. همچنین 
شرکت ارتباطات زیرساخت ایران اکسس )دسترسی 
از داخل ایران( نیست و ســایت انگلیسی ما در خارج 
از کشور در دسترس اســت. اما کجای این موضوع به 
شرکت ارتباطات زیرساخت برمی گردد؟ یک وزارتخانه 
تصمیم می گیرد به هر دلیلی خدمات و سرویس های 
خود را به داخل از کشور ارایه بدهد شرکت زیرساخت 
و وزارت ارتباطات از نظر قانونی نمی تواند سازمان های 
اجرایی کشور را مجاب کند که ســایت های خود را از 

ایران اکسس خارج کنند.
وی درباره حملات دیداس )ارســال تقاضاهای زیاد به 
سمت سیســتم هدف با قصد اینکه ســرور مورد نظر 
 ddos توان پاسخگویی خود را از دست بدهد، حمله
نام دارد( گفت: یکی از مســائلی که به خوبی در کشور 
با آن مقابله شــد. از مهر سال گذشته حملات دیداس 
 به بیش از ۲۰ برابر رســیده که با همــه آن ها مقابله 

شده است.
در رابطه با IXP )مرکز مدیریت تبادل ترافیک اینترنت 
کشور( که از دسترســی خارج شده است گفت: بهمن 
سال گذشته به دلیل حملات متعدد، اختلالاتی روی 
شبکه به وجود آمد که برای رفع آن تمام نخبگان فنی 
کشور را دور هم جمع کردیم تا به صورت شبانه روزی 
کار کنند. در نهایت به یک دســتورالعمل رســیدیم 
که قصد داشــتیم ظرف مدت ۲ ماه آن هــا را اجرایی 
کنیم. اما شــدت حملات به شــکلی بود که منجر به 
افت ترافیک می شد. نامه ای را ابلاغ کردیم برای اینکه 
دستور العملی که تهیه شــده ظرف مدت ۲ شب اجرا 
شــود. یکی از نقاط ضعف ما با IXP تهران بود چرا که 
دسترسی به گراف ها را بســیار راحت می کرد. در هیچ 
 کجا دنیا مجموع گراف های خود را به صورت یکپارچه 

ارائه نمی کند.

بنیاد ملــی نخبگان در نظــر دارد در ســال ۱۴۰۲ از 
حداقل ۲۰۰ مدرســه محل تجمع نخبگان در مناطق 
محروم حمایت کند. توجه به مســتعدان دهک های 
پاییــن جامعه یکــی از برنامه های جــدی بنیاد ملی 
نخبگان اســت که آن را با همــکاری وزارت آموزش 
و پــرورش دنبال می کند. بــرای نیل بــه این هدف، 
حمایت از جامعــه نخبگانی مناطق کــم برخوردار و 
 بی بضاعت بــه عنوان یک اولویت در دســتورکار قرار 

گرفته است.
در همین راســتا بنیاد ملی نخبــگان به منظور تحقق 
مأموریت و نیل به اهداف »طرح شناســایی و هدایت 

استعدادهای برتر )شهاب(« و در اجرای سیاست اجرایی 
طرح شهاب در محور »هدایت« دورۀ متوسطه مبنی بر 
»ارتقا کیفیت تحصیل رسمی، غنی سازی در حوزه های 
استعدادی و پرورش مهارت های پایۀ اثرگذاری نخبگانی 
از توســعۀ »کانون های مردمی شناســایی و هدایت 

مستعدان« پشتیبانی می کند.
این طرح اهدافی چون رشــد و بالندگی مســتعدان 
در مناطــق مختلف )با تکیــه بر مناطــق محروم( و 
بهره گیری از توانمندی ها و قابلیت های آنان در تعالی 
و پیشــرفت متوازن مناطق مختلف کشــور، متشکل 
شدن دانش آموزان مستعد در قالب کانون های مردمی 

و هویت بخش فعــال در عرصۀ شناســایی، هدایت و 
توانمندســازی مســتعدان و افزایش ســهم و نقش 
کانون هــای مردمی )به مثابه حلقه هــای میانی مورد 
تأکید رهبر فرزانۀ انقلاب اسلامی( در تأسیس و فعالیت 

نهادهای توانمندساز و نخبه پرور را دنبال می کند.
بنیاد ملی نخبگان همچنین امسال در نظر دارد ۱۵۰ 
کانون را در کشور با کمک نهادهای مردمی اعم از مراکز 
فرهنگی، مساجد، پایگاه های بسیج حمایت کند؛ بنیاد 
همچنین حمایت فکری و حمایت مالی از کانون هایی 
که نخبگان و افراد مســتعد برتر کشــور را شناسایی 
می کند در دستور کار خود قرار خواهد داد. همچنین 

بنیاد از مدارســی که در کل کشــور از مستعدان برتر 
محروم پذیرایی می کنند و این افراد دانش آموزان آنها 

هستند، حمایت خواهد کرد.
ایــن حمایت ها شــامل تأمین تجهیزات آموزشــی، 
کمک مالی و آموزش هــای تکمیلی بــه معلمان آن 
مدارس خواهد بود و همچنین دوره های فرامدرســه 
ای برای دانش آموزان برگزار خواهد شــد تا به ارتقای 
مهارت های علمی و مهارتی آنهــا بیانجامد. در همین 
راســتا در ســال ۱۴۰۲ حداقل ۲۰۰ مدرســه محل 
 تجمع نخبگان در مناطق محروم شناسایی و حمایت 

خواهند شد.

رضایت گیمرها از اینترنت

منکر برخی اختلال ها در شبکه نیستیم

حمایت از ۲۰۰ مدرسه محل تجمع نخبگان در مناطق محروم

آخر
 کسب و کار
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 ســال هاي طولانــي 60، 70 يــا 
80 ســال از عمر خــود را در توليد 
و اشــتغال گذاشــته اســت. پس از 
اينكه به ســن پيري و ســالخوردگي 
مي رســد، تمام کارهايی کــه در اين 
 مدت براي کشــور انجام داده اســت به فراموشــي سپرده

 مي شود. 
متاســفانه در کشور ما نقش کســاني که در يك شغل يا يك 
کار توليدي صاحب نام و موفــق بوده اند، آن طور که بايد ديده 
نمي شود، نه از تجربه و مهارت آنها آموزش مي گيريم و نه در 
سپاس و تشكر از آن همه سرمايه اي که از توليد خود به ما عطا 

کرده اند، قدمي برمي داريم.
 بسياري از مواقع به سن پيري که رسيدند، منتظر مرگ آنها 
مي مانيم. غافل از اينكه چه کساني را از دست مي دهيم.تقدير 
و پاس داشتن جايگاه و مقام کساني که در هر رشته يا مهارتي 
سرآمد بودند، عادت ديرينه بشر بوده است. از گذشته تاکنون 
تمام افراد موفق به مردم معرفي مي شــده يــا مورد قدرداني 
قرار مي گرفته اند، البته روش هاي قدرداني در کشــورها و در 

زمان هاي مختلف متفاوت بوده است. 
خيلي وقت ها مي بينيم که يك بازيگر نمونه، فوتباليست يا يك 
هنرمند با اعطاي جوايزي در مناسبت هاي مختلف موردتقدير 
قرار مي گيرد چراکه احســاس مي کنيم به کشــور و جامعه 

خدمت مي کنند. 
بحث حاضر، قدرداني از کســاني اســت که در واقع توليد و 
اشتغال جامعه را به عهده دارند، کساني که از عمر، وقت و همه 
انرژي خود براي توليد و اشتغالزايي گذاشــته اند يا حتي در 
اين راه دچار عارضه جسمي شده اند. خدمت اين افراد بزرگ 
در کشــوري که بر پايه رشــد توليد مي تواند به سرمايه هاي 
عظيم اقتصادي و در کنار آن در ســاير حوزه ها هم به اتكای 
اين سرمايه به رشد اجتماعي، فرهنگي و... برسد، کم نيست. 

پيشكســوتان بازنشســتگي  دردهــاي 
 توليد

برخي از اين پيشكسوتان به ســن پيري مي رسند، با گذر از 
آن همه سختي و تلاشي که در ايجاد يك شغل و کار توليدي 
انجام داده اند، دچار افســردگي مي شوند و خدمت بزرگ آنها 
بدون هيچ سپاس و قدرداني در گيرو دار سن پيري فراموش 

مي شود و زندگی آنها پر از رنج و عذاب و بيماريي هايي است که 
به خاطر آن همه تلاش و کوشش به آنها مي رسد. يك فروشنده 
پوشاك در اين رابطه به گذشته پدرش که توليد کننده پوشاك 
بود، اشاره کرده و مي گويد: پدر من پس از آن همه سختي اي 
که در دوران کارش در توليد لبــاس گذراند، به علت محيط 
کاري آلوده به پرز لباس و موادي که براي ريه ضرر داشــت، 
دچار بيماري هاي ريوي شــد و به همين خاطر هم جان خود 

را از دست داد. 
وي مي گويد: متاسفانه از پيشكسوتان و کساني که در عرصه 
توليد موفق بوده و تجربه اي طولاني مدت دارند، نه حمايتي و 

نه از تجربه آنها استفاده اي مي شود. 

اختصــاص ســهمي از آمــوزش به بــزرگان
 توليد

 اين فروشــنده ادامه مي دهد: بســياري از آنها به سن پيري 
که مي رســند، به دليل از دســت دادن توانايي هاي گذشته 
خود در کار توليد دچار افســردگي مي شــوند. اگر کشور ما 
در قالب کلاس ها و جشــنواره هايي از اين بزرگان دعوت کند 
 و ســهمي از آموزش و تدريــس مهارت هاي شــغلي را براي 
آنهــا در نظــر گيــرد، هــم حمايــت و به نوعي ســپاس 
ازآنهاســت که در ساليان ســال به کشــور خدمت کرده اند 
 و هــم دادن دلگرمــي و روحيــه اميد بــه وجود بــاارزش

 آنهاســت.وي ادامه مي دهد: يكي از مشــكلات بزرگ کشور 
که متاســفانه در بســياري از بنگاه هاي توليدي در کشــور 
با آن مواجه هســتيم، عدم مهــارت و تخصــص نيروي کار 
است که متاسفانه در بســياري از بخش ها شاهد آن هستيم 
که بخــش توليد نمونــه بارز آن اســت. از آنجايــي که اين 
نيرو به آمــوزش و اســتفاده از تجربه گذشــتگان نياز دارد، 
 بايد اين مشــكل را با اســتفاده از تجربه بــزرگان توليد حل 

کنيم. 

تدوين برنامه اي براي حمايــت معنوي و مالي از 
كارآفرينان بازنشسته

 ا مير محســني، عضو اتاق بازرگاني در رابطه با لزوم قدرداني 
از پيشكسوتان توليد در کشــور به »کسب وکار« مي گويد: با 
توجه به اينكه کشور ما، کشــوري اخلاق مدار است و همواره 
احترام به بزرگ تر هــا و رعايت حال آنهــا به عنوان هنجاري 

ديرينه داراي ارزش بوده اســت، براي حمايــت و احترام به 
حقوق پيشكســوتان توليد کشــور لازم اســت که اتاق هاي 
بازرگانــي و اصناف برنامــه اي براي کارآفرينان بازنشســته 
آماده کنند که شــامل احتــرام و تقدير مــادي و معنوي از 
اين بزرگان باشــد. اين کارشــناس اقتصادي مي گويد: آنها 
سال هاي زيادي از عمر خود را در کار توليد کشور گذاشته اند 
 و آموزش هاي زيادي در اختيار نسل هاي آينده قرار داده اند و

و  چنديــن  تجربــه  کــه  ايــن  همــه  از  مهم تــر    
چند ســاله خود را به نســل کنوني انتقال داده اند؛ بنابراين 
لازم اســت که به پاس قدرداني از ســال ها فداکاري  و  تلاش 
پيشكســوتان در اتاق هــاي اصنــاف، صندوق هايــي براي 
حمايــت از آنها شــكل بگيرد تا ايــن کار براي اين نســل و 
نســل هاي آينده مشــوقي در جهت گرايش به سمت توليد 
 و اشــتغالزايي باشــد چراکــه هر کســي براي شــروع يك 
کار بــه گذشــتگان و پيشكســوتان آن کار نــگاه مي کند و 
با توجه بــه ارزش گذاري جامعه بــراي اين افــراد و حقوق 

و مزايايي کــه براي آنها در نظر گرفته مي شــود، شــروع به 
 کار مي کند. وي مي گويــد: در تمام دنيا حمايت از شــان و
 منزلــت اجتماعي توليد کننــده با عنوان تاميــن اجتماعي 
شــناخته مي شــود کــه به نوعــي يك مــدل از تشــويق 
 پيشكســوتان توليــد هــم مي تواند باشــد ولي متاســفانه

 در کشور ما يكسري مسائل دامنگير بخش توليد است و مدام 
به آن ضربه مي زند.

 مثلا هنگام ورشكســت شــدن يك توليد کننده در کشــور 
شخصيت حقيقي اين فرد بايد پاسخگوي شخصيت حقوقي 
اش باشد، درحالي که در ديگر کشور ها تنها شخصيت حقوقي 
فرد اســت که پاسخگو است. اين مشــكل مانعي بزرگ براي 

پيشرفت کارآفرينان و استارتاپ ها در کشور است. 

توليد در اغما به سر مي برد
محســني در ادامه مي گويــد: از طرفي ديگــر توليد کننده 
مدام زيــر بار فشــار از جانب نهادهــاي نظارتــي، مالياتي، 

بيمه و... است. سيســتم هاي حكومتي مثل شــهرداري ها، 
 ادارات و ســازمان ها هــر يــك به نوعــي بــه توليد کننده

 هجوم مي آورند و از وي سهمي مي خواهند که درنتيجه تبعات 
سنگيني براي توليد کشور به همراه دارد. از طرف ديگر بانك ها 
نيز به دشمن درجه يك براي توليد تبديل شده اند و مطالبات 
معوق خود را به اضافه ســود خالص و جرايــم از آنها دريافت 
مي کنند. مانع ديگر توليد در کشور اين است که با وجود مطرح 
شــدن و ارائه بســته هاي حمايتي از جانب دولت براي توليد 
بالغ بر 80 درصد اين بسته ها به اهدافي غير از آنچه که در اين 
بسته ها آمده، اختصاص داده مي شود؛ بنابراين براساس آنچه 
گفته شد، توليد دچار آسيب هاي فراواني شده و اکنون در اغما 

به سر مي برد. 
عضو اتاق بازرگاني در پايان مي گويد: لازم اســت حمايت از 
توليد، توليد کنندگان و احترام به پيشكسوتان توليد کشور در 
برنامه روزمره دولت باشد که اميد است فضاي پسابرجام اين 

شرايط و ايجاد اين نوع برنامه ها را براي کشور فراهم سازد.

»كسبوكار«ازانتظاراتپيشكسوتانگزارشميدهد

لزوم احترام و حمايت از بزرگان توليد

کار و
کارآفرينی 

دانشجو پس از فراغت از تحصيل،کاري 
متناسب با رشــته خود پيدا نمي کند 
و به ناچار مجبور مي شــود مسيري که 
پس از 4، 8 يا 13 سال در دانشگاه براي 
گرفتن مــدرك در مقطع ليســانس، 
فوق ليســانس يا دکتري طي کرده را از نو شروع کند يا در خانه 
مي ماند و به انتظار گشايشــي در بازار کار مي نشيند يا اينكه به 
يادگيري مهارت هاي ديگري که براي وي امكان ايجاد شــغلي 
را دارد، مي پــردازد و تمام آنچه که از دانشــگاه آموخته، به قول 
گذشتگان در کوزه مي گذارد. دانشجوياني که در رشته  اي غير از 
رشته دانشگاهي خود مشغول به کار هستند، کم نيستند و بازار کار 

رشته آنها اشباع شده است. 
 براساس آمارها 15/6درصد بيكاري در کشور به فارغ التحصيلان 
دانشگاهي مربوط مي شود که اين ميزان در مقايسه با نرخ بيكاري 

کل جامعه که 10/7 درصد است، فاصله زيادي دارد.
 به طور کلي 768 هزار فارغ التحصيل دانشگاهي بيكار در کشور 
وجود دارد که از اين تعداد 207 هــزار و 310 نفر داراي مدرك 
فوق ديپلم، 505 هزار و 10 نفر داراي مدرك ليسانس، 52 هزار و 
169 نفر دارای مدرك فوق ليسانس و دکتراي حرفه اي و 3388 
نفر نيز داراي مدرك دکتراي تخصصي هستند. فاصله 5 درصدي 
نرخ بيكاري دانش آموختگان با نرخ بيكاري کل، نشــان دهنده 

افزايش نامتوازن تحصيلات عالي و اشتغال در کشور است. 
يكي از مهم ترين دلايلي که باعث به وجود آمدن اين شرايط شده، 
عدم ارتباط صحيح و منطقي بين دانشــگاه و بازار کار است، تا 
جايي که هر يك از اين بخش ها به صورت کاملا جزيره اي و جدا از 
ديگري کار مي کند. دانشگاه ها امروز در رشته هاي گوناگوني بدون 
توجه به نياز واقعي بازار کار دانشجو تربيت مي کنند اما بازار کار 
تنها به آن بخشي از فارغ التحصيلان توجه دارد که بتواند نياز واقعي 

خود به نيروي کار را برطرف کند. 

اشتغال فارغ التحصيلان در كاري غيرمرتبط با رشته 
تحصيلي

فارغ التحصيــلان بيكار کــه 2 برابر متوســط نــرخ بيكاري 
کشــور هســتند، براي رهايي از بيكاري مجبور مي شــوند به 
 سمت رشــته هايي بروند که هيچ گونه ســنخيتي با رشته آنها

 ندارند.
 اين موضوع در بسياري از موارد حتي از بحران بيكاري براي کشور 
زيان بار تر است چراکه دانشجويي که هم فرصت و زمان زيادي را 
در پي کسب يكسري مهارت ها در دانشگاه سپري کرده و هم بر 
دوش خود، خانواده، دانشگاه و کشور هزينه هايي را تحميل کرده، 
بدون هيچ نتيجه اي نه براي خود و نه جامعه دوباره بايد برگردد و از 
نو هزينه کند و مهارت ديگری را جدا از رشته تحصيلي فراگيرد يا 
اينكه در سمتي که در آن هيچ تخصصي ندارد، مشغول به کار شود. 
پيامــد ايــن کار رواج بيــكاري، اشــتغال در يــك شــغل 
بــدون داشــتن مهــارت و تخصص، عــدم کارايي مشــاغل، 
جايگزينــي مراکز کســب مهــارت و تخصص با دانشــگاه، 
از بيــن رفتن جايــگاه و نقــش مهــم دانشــگاه در جامعه و 

 در نهايت به هدر رفتــن منابعي که صرف تحصيل و دانشــگاه 
مي شود، است. 

اقتصاد دلال محور اســت، نيــروي تحصيلكرده 
نمي خواهد

دکتر وحيد شقاقی، اســتاد دانشــگاه در رابطه با علت بيكاري 
دانشجويان يا اشتغال آنها در مشاغلي غير از رشته دانشگاهي خود 
به »کسب وکار« مي گويد: در گذشته اشتغال کشور بين 20/500 
تا 21 ميليون نفر نوسان داشته است که به اين معناست که در 
طول 10 سال گذشته هيچ اشتغالي ايجاد نشده است، با اينكه 
مدام بر تعداد افراد جوياي کار نيز اضافه شــده است. علت اين 
موضوع اين است که دولت نتوانسته براي مردم طبق نيازي که 

دارند، شغل ايجاد کند.
 وي با اشــاره به تاثير منفي وابســتگي اقتصاد به نفت مي گويد: 
متاســفانه اقتصاد ما مبتني بر نيروي کار ماهر نيست و بخشي از 
علت مهم اين موضوع به وابستگی اقتصاد کشور به نفت برمي گردد. 

گرايش اقتصاد کشــور در اين حالت به سمت ســرمايه گذاري در 
بخش ساخت و ساز است که لزومي به داشــتن نيروي ماهر ندارد، 
درحالي که اگر نگــرش اقتصاد در جهت حمايــت از کارخانه ها و 
 صنايع توليدي باشــد، ضرورت نياز به نيــروي متخصص و ماهر 

خود را نشان مي دهد.
 از طرفي اقتصاد کشور دلال محور است. مشخصا اين اقتصاد نيروي 

ماهر و متخصص دانشگاهي نمي طلبد. 

پمپاژ نيروي تحصيلكرده توسط دانشگاه
اين کارشناس اقتصادي مي گويد: متاسفانه دانشگاه ها هم مدام اين 
نيروي جوان تحصيلكرده را پمپاژ مي کنند و به بازار کار مي دهند، 
درحالي که اين بازار هيچ گونه کششي براي جذب اين نيروها ندارد. 
وي توضيح مي دهد به علت عدم ارتباط ميان دانشگاه و بازار کار نيز 
روزبه روز معضل بيكاري جوانان فارغ التحصيل افزايش مي يابد يا 
بحث هايي چون اشتغال آنها در کارهاي غيرمرتبط با رشته خود 

در کشور مطرح مي شود. 

شكاف عميق ميان دانشگاه و بازار كار
وي ادامه مي دهد: شكاف عميقي ميان بازار کار و دانشگاه وجود 
دارد که در تعريف بيكاري پنهان يا آشكار مي توان اين شكاف را 
به وضوح ديد. مثلا از ميــان 10 و 12 درصد نرخ بيكاري جوانان 
که حدودا بيش از 2 برابر نرخ بيكاري کل کشور است، 25 درصد 
بيكاري به اسم بيكاري آشكار از آن تعبير مي شود که منظور از آن 
نداشتن شغل است و درمجموع بيكاري کل کشور از جوان گرفته 
تا... 30 درصد بيكاري به بيكاري پنهان معروف است. بيكاري پنهان 
يعني اينكه فرد به ظاهر شاغل است اما از نظر کارايي و کارآمدي در 
شغلي که دارد، بهره وري ايجاد نمي کند. علت عمده اين موضوع 
عدم تخصص و مهارت، خلاقيت و نوآوري و تكيه اين افراد بر دانش 

روز است که به فاصله زياد دانشگاه با بازار کار برمي گردد. 

در آينده نياز به ايجاد فرصت شغلي بيشتر مي شود
وحيد شقاقي مي گويد: 4/5 ميليون نفر دانشجو در دانشگاه هاي 
کشــور وجود دارد که در آينده نزديك حداکثر ظرف 3-2 سال 

آينده وارد بازار کار خواهند شد. از طرفي به طور سالانه اگر بخواهيم 
بگوييم حدود يك ميليون نفر وارد بازار کار مي شــوند ، سالانه 
به ايجاد يك ميليون فرصت شــغلي نياز خواهد بود. همچنين 
براساس سرشماري سال 90 بيش از 92 درصد جمعيت کشور 
باسواد و با توجه به روند پرشتاب تحصيلات عالي در چند سال 
اخير، بيش از 18 درصد جمعيت کشور داراي تحصيلات عالي 
و حوزوي هستند. با ادامه اين روند پيش بيني ها حاکي از افزايش 
سطح تحصيلات عمومي مردم دارد که اين مساله مستلزم افزايش 
متناسب فرصت هاي شغلي است؛ موضوعي که هم اکنون به يكي 
از دغدغه هاي مهم سياســت گذاران کشــور تبديل شده است. 
طبق مطالعات سازمان همياري اشتغال دانش آموختگان جهاد 
دانشگاهي، جمعيت فعال کشور تا سال 1400 به 61 ميليون نفر 
خواهد رســيد و به عبارتي ديگر 5/2 درصد رشد خواهد داشت، 
درنتيجه بايد سطح اشتغال نيز از رشــدي 5/2 درصد در سال 
برخوردار باشد تا وضعيت فعلي حفظ شود. به بيان ديگر تا سال 

1400 بايد 29 ميليون فرصت شغلي در ايران ايجاد شود. 

»كسبوكار«ازبازاراشتغالفارغالتحصيلاندانشگاهيگزارشميدهد

شكاف عميق دانشگاه و بازار کار
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کشاورزي

وزارت كشــاورزي روســيه از برگزاري مذاكره با وزارت جهاد كشــاورزي 
كشــورمان بــراي صــادرات گنــدم بــه ايــران خبــر داد. به گــزارش 
فارس به نقــل از تاس، الكســاندر تكاچوف، وزير كشــاورزي روســيه، در 
ســفر خود به ايــران قرار اســت بــا محمود حجتــي، وزارت كشــاورزي 
 ايران در راســتاي توافــق بــراي واردات گندم روســيه به ايــران مذاكره 

داشته باشد. 
مقامات حوزه كشاورزي روسيه ابراز اميدواري كردند كه در اين سفر توافقاتي 

درباره مبادلات 2 كشور در حوزه كشاورزي و به ويژه صادرات محصولاتي مانند 
گوشت، گندم و شكر از روسيه به ايران صورت گيرد. 

يكي ديگر از موضوعات مــورد بحث افزايش صادرات ســبزيجات از ايران به 
روسيه است. 

در كنار وزير كشاورزي روسيه، مقامات فدرال و سازمان نظارت بر محصولات 
كشاورزي اين كشور نيز در اين مذاكرات شركت خواهند كرد. 

نمايندگان دولت روســيه اعلام كرده اند كه اين كشــور خواســتار افزايش 

مبادلات خود با ايران در حوزه كشاورزي است. پيش از اين مقامات سازمان 
نظارت بر محصولات كشاورزي و دامي روسيه اعلام كرده بودند كه در نيمه 
دوم ماه جاري صادرات لبنيات و مرغ اين كشــور به ايران آغاز خواهد شــد. 
ايران نيز ميوه و ســبزيجات به روســيه صادر خواهد كرد و سازمان نظارت 
بر محصولات كشــاورزي روســيه طي هفته هاي گذشــته نام 25 شركت 
 ايراني را به فهرســت تامين كنندگان محصولات كشــاورزي موردنياز اين 

كشور وارد كرده است. 

گفتگوي دوجانبه براي صادرات گندم روسيه به ايران

بــا توجــه بــه اعــلام وزارت جهاد 
كشاورزی، مبنی بر انتشــار بيماری 
خطرناک و قرنطينه ای پانامای موز در 
برخی كشورها و مخاطرات بالای ورود 
اين بيماری به كشور، واردات ميوه موز 
از طريق تمامی گمرک ها و مبادی ورودی استان سيستان و 
بلوچستان به استثنای گمرک ميرجاوه ممنوع است. اين اقدام 
در راستای جلوگيری از آلودگی موزســتان های سيستان و 
بلوچســتان به اين بيماری صورت گرفت. اگرچه اين بيماری 
برای موزستان ها بسيار خطرناک است اما باوجود آنچه برخی 
رسانه ها و ســايت ها اعلام كرده اند، به هيچ وجه برای انسان 
خطری ندارد. در چند روز گذشــته برخی از رســانه ها اعلام 
كردند اين بيماری می تواند باعث مرگ انسان شود كه به گفته 

كارشناسان بيشتر يک توهم است تا يک هشدار پزشكی. 

5 هزار هکتار از اراضی کشاورزی استان به کشت 
موز اختصاص دارد

غلامحســين تيموری، مدير حفــظ نباتات ســازمان جهاد 
كشاورزی استان سيستان و بلوچستان، در گفتگو با »كسب 
وكار« گفت: بيمــاری پانامای موز كــه از جمله بيماری های 
قديمی موزستان به شــمار می رود، در چندين كشور دوباره 
شيوع پيدا كرده است . وی بيان كرد: اين بيماری هيچ تاثيری 
بر ميوه موز ندارد و تنها به درخت موز آســيب می رســاند. 
به همين دليل اين بيماری هيچ خطری برای انســان ندارد. 
وی درباره خطر بيماری پانامای موز برای انسان، گفت: برخی 
سايت ها شايعاتی را منتشر كردند اما بايد بگوييم كه همگی 

بی اساس اند و هيچ خطری مردم را تهديد نمی كند و اگر واردات 
موز از مرزهای سيســتان و بلوچســتان ممنوع شد، به خاطر 
جلوگيری از شيوع اين بيماری در موزستان های استان بوده 
است. وی گفت: اين قارچ حتی روی ميوه موز هم وجود ندارد 
و تنها روی ساقه و شاخ و برگ درخت ديده می شود ولی چون 
ممكن اســت به همراه موزهای وارداتی شاخ و برگی هم وارد 
كشور شود، اين اقدام پيشــگيرانه صورت گرفته است. مدير 
حفظ نباتات سيســتان و بلوچســتان در ادامه گفت: 5 هزار 
هكتار از اراضی كشاورزی استان به كشت موز اختصاص دارد 
كه تقريبا 95 درصد كل ســطح زير كشــت موز كشور است. 
وی موز را مهم ترين محصول اين استان دانست و اضافه كرد: 
موزهای اســتان سيستان و بلوچســتان اگرچه از نظر طول، 
نســبت به موزهای خارجی كوتاه ترند اما از نظر عطر و طعم، 
قابل مقايسه با محصولات خارجی نيستند. وی علت كيفيت 
بالای موز سيستان و بلوچستان را استفاده كمتر از كودهای 
شــيميايی عنوان كرد و گفت: كشــت ما به صورت ارگانيک 
صورت می گيرد . وی ظرفيت كشــت موز در استان را بسيار 
بيشتر از مقدار فعلی دانست و افزود: سازمان جهاد كشاورزی 
اســتان برنامه هايی برای افزايش كشت اين محصول در نظر 

دارد كه به زودی اجرايی خواهد شد. 

ممنوعیت واردات تاثیری بر قیمت موز نمی گذارد
وی درباره ممنوعيت واردات موز گفت: به طور كلی سالانه 400 
تا 500 هزار تن موز به كشور وارد می شود كه تنها 1000تن 
آن از طريق سيستان وارد می شد يعنی چيزی حدود 25صدم 
درصد. اين مقدار بسيار ناچيز است، به همين دليل تاثيری بر 

بازار فروش موز در كشور نخواهد داشت؛ ضمن اين كه واردات 
موز حتی از كشورهای درگير آلودگی همچنان از مرزهای ديگر 
انجام می شود و تنها به دليل همجواری موزستان های استان با 
پاكستان، موقتا از اين مرزها واردات صورت نمی گيرد؛ بنابراين 

كاهش واردات نمی تواند دستاويزی برای فروشندگان در جهت 
افزايش قيمت باشد. به نظر می رسد اين اقدام وزارت كشاورزی 
در راستای ممنوعيت واردات موز از جمله اقداماتی است كه 
در گذشته سابقه چندانی نداشته است زيرا در كشور ما معمولا 

بعد از وقوع خسارت ها، تازه مسئولان به خود می آيند و سعی 
در جبران خسارت ها دارند. باشد كه اينگونه دورانديشی ها در 
همه زمينه های كشــاورزی به خصوص سيب زمينی و خرما و 

گوجه فرنگی و... نيز صورت بپذيرد.

مدیر حفظ نباتات استان سیستان و بلوچستان به »کسب وکار« گفت

ممنوعیت واردات برای حمایت از موزستان ها

آبياري اراضي كشاورزي با استفاده از پساب هاي خام يا تصفيه شــده صنعتي و فاضلاب به دليل كمبود 
آب و خشكسالي ها، چالشي اســت كه سال ها مردم و مسئولان كشــور را با دغدغه ها و مشكلاتي روبه رو 
كرده اســت. به گزارش ايرنا، آبياري زمين هاي كشاورزي با فاضلاب خام و پســماندهاي آلوده معضلي 
اســت كه پيامدها و عوارض متعددي دارد كه نه تنها ســلامت مردم را به دليل توليــد محصولات آلوده 

تهديد مي كند، بلكه كيفيت خاک را نيز تحت تاثير منفــي قرار مي دهد. تهديد آب هاي زيرزميني، خاک 
و زمين هاي كشاورزي از جمله مســائل و چالش هاي زيست محيطی و بهداشــتي است كه كم وبيش به 
واســطه رعايت نكردن نكات اصولي و ضرورت هاي كشــت و زرع بعضا در برخي نقاط مشاهده مي شود. 
يک كارشــناس بهداشــت محيط در چهارمحال و بختياري گفت: بايد توجه داشــت كه شرط استفاده 

موفقيت آميز از فاضلاب و پســاب در كشــاورزي، در نظر گرفتن اثرات آن بر محيط زيست ، محصولات 
كشاورزي، بهداشــت و تندرســتي انسان هاســت. حميد كياني اظهار داشــت: در صورتي كه شروط 
 استفاده از پســاب ها اعم از پســاب فاضلاب و صنعتي رعايت نشود، آســيب هاي جدي ای به طبيعت و 

جوامع انساني وارد مي شود. 

اما  و  اگرهاي آبياري  اراضی كشاورزي با پساب ها

135 نفــر در كشــور ما 
بــه صــادرات دام زنــده 
مشغول هستند كه استان 
خوزســتان با بيش ترين 
تعداد صادركننده در صدر 
آنها قرار دارد. درحال حاضر 4 ميليون راس دام زنده 
مازاد در كشــور وجود دارد كه نيازمند بازار فروش 

هستند. 
همچنين بــرای به روزكــردن صنعــت دامداري 
كشــور و قرار گرفتن در رديف 7 قدرت توليد دام 
ســبک، به 3 ميليارد دلار سرمايه نيازمند هستيم 
كه با توجــه به وضعيت موجــود و ركود عميق در 
حوزه دام سبک به دليل شــرايط اقتصادي توليد 
موجود، تنها راه خروج از ركود، صادرات و توســعه 
آن اســت. اين بخش نيازمند توجه ويــژه وزير و 
 معاونت امور دام اســت تا باعث رونــق اقتصادي 

در كشور شود. 

ورود افــراد غیرمتخصــص در بخش 
صادرات

در جلســه اي كه دكتر خلــج، رئيس ســازمان 
دامپزشــكي كشــور بــا صادركنندگان اســتان 
خوزستان داشت، ابتدا پوريان، رئيس مجمع ملي 
صادر كنندگان دام ايران درخصوص مشــكلاتي 
كه صادرات دام با آن مواجه است، گفت: در بحث 
صادرات شاهد قرنطينه هاي طولاني مدت در بخش 
دام سبک و سنگين هستيم كه هزينه هاي بالايي 
براي صادر كننــده دارد و همين موضوع ســبب 
شــده كه صرفه اقتصادي و رقابتي براي بازرگانان 
بخش دام نداشــته باشــد. همچنين درخصوص 
برگه هاي درخواســت از كشــورهاي مقصد نيز ، 
بايد منتظر برگه درخواســت يک ماهه از كشــور 
مقصد باشــيم تا بتوانيم صادرات را شروع كنيم. 
پوريان درخصــوص دام مــاده غيرمولد يا خذفي 
كه بخش بزرگي از دام مازاد را تشــكيل مي دهد، 
بيان كرد: صادرات اين نــوع دام نيازمند اجازه از 
دامپزشــكي اســت. وي ورود افراد غيرمتخصص 
 در بخش صادرات را از مشــكلات صادركنندگان 

دانست.

دامپزشکي استان صاحب اختیار تمام 
امور صادرات شد

پس از ارائه اين گزارش دكتر خلج، مديركل سازمان 
دامپزشكي كشور، ضمن تشــكر از صادركنندگان 
به عنوان فعــالان اقتصادي و كســاني كه زحمت 
اصلي و نهايي را مي كشند، گفت: بايد حمايت جدي 
و اساســي از اين بخش صورت گيــرد و اين همان 

سياست سازمان دامپزشكي است. وي درخصوص 
مدت زمان قرنطينه دام ســنگين و ســبک گفت: 
اگر سازمان دامپزشــكي كشور مقصد، مدت زمان 
قرنطينه را تعيين كند، مــا طبق آن عمل خواهيم 
كرد. درخصوص برگه درخواست كشور مقصد، ما 
به چنين چيزي نياز نداريــم و تنها برگه قرنطينه 
براي دامپزشكي مهم اســت. وي درمورد دام ماده 

غيرمولد و خذفي گفت: دامپزشــكي استان خود 
صاحب اختيار است و نيازي به اجازه از دامپزشكي 

كل كشور نيست.
 خلج در ادامه بيان كرد: اگر گله اي قبلا پلاک كوبي 
و شناسايي شــده اســت، جهت صادرات نيازمند 
قرنطينه نيســت و فقط وضعيت ظاهــري آن بايد 
توسط دامپزشــكي قبل از صدور بررسي شود. خلج 

درخصوص صادرات به عراق نيز گفت: درصورتي كه 
قراردادهايــي ميان  شــهر هاي مــرزي مثل اقليم 
كردستان، ميسان و بقيه شهرها انجام شود، دامپزشكي 
ملزم به اجراي آن اســت، چراكه به تسهيل صادرات 
كمک مي كنــد و ما از آن حمايــت مي كنيم.  دكتر 
خلج درخصوص صادرات گوســاله بــه عراق گفت: 
اگر صادركننــده اي مجوزي بيــاورد مبني بر اينكه 

نياز به قرنطينه نيســت، بدون قرنطينه ظرف مدت 
2 روز بعد از بررســي دام ها و وضعيــت ظاهري آنها 
مي تواند اجازه صادرات را دريافت كند. رئيس سازمان 
دامپزشكي كشور در اين جلسه به دكتر كناركوهي، 
رئيس سازمان دامپزشكی استان خوزستان اختيار 
 كامل داد تا در امر صادرات و توســعه آن در استان، 

تصميم گيري كند. 

»کسب وکار«  گزارش مي دهد

قرنطینه هاي طولاني مدت، مانع صادرات  دام 
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اصناف

نقش درمــان در كليه ســطوح يكي 
از اساســي ترين امــوري اســت كه 
دست اندركاران در آن مشغول فعاليت 
هســتند. فعاليت صنــف تجهيزات 
دندانپزشــكي نيــز همچون ســاير 
رشــته هاي همگن از حساســيت و اهميت خاصي برخوردار 
 بــوده و تــلاش اعضــاي آن در توليــد و واردات كليه اقلام

قانونــي  به صــورت  دندانپزشــكي  صنــف    
صــورت مي گيــرد تــا دندانپزشــكان و مصرف كننــدگان 
 محتــرم بــا خيالــي آســوده نســبت بــه درمــان اقدام

 كنند. 
رئيس اتحاديه صنف تهيه، توزيع و توليدكنندگان تجهيزات 
مــواد اوليه دندانپزشــكي در گفتگو با »كســب وكار« گفت: 
واحدهاي صنفي تحت نظارت اتحاديه در زمينه بهداشت و تهيه 
تجهيزات و مواد مصرفي دندانپزشكي و دندان سازي فعاليت 
داشته و دارند و تامين نيازهاي درماني دندانپزشكي را عهده دار 
هستند؛ از اين رو سعي و كوشــش اتحاديه نظارت صحيح بر 
عملكرد واحدهاي زيرمجموعه اســت زيرا يكي از اصلي ترين 

وظايف اين صنف حفظ سلامت افراد جامعه است. 
رضا ليلاز مهر آبادي ادامه داد: هــر صنفي به نوبه خود جايگاه 
خاصي در اقتصاد كشور به خود اختصاص مي دهد كه بستگي 
به نياز جامعه دارد. اين صنف نيز از اين مقوله جدا نبوده و نقش 
حساسي را عهده دار اســت؛ از اين رو با تامين كالاهاي مورد 
نياز دندانپزشكان و واردات كالاها و تكنولوژي هاي روز دنيا به 
كشور تلاش مي كنند تا سلامت افراد جامعه را به عنوان يكي از 

اصلي ترين وظايف شان به نحو شايسته اي انجام دهند. 
ليلازمهر آبادي با اشــاره به اين موضوع كه اصنــاف با توزيع 
كالاهاي مربوط به صنف خود سهم بسزايي در اقتصاد جامعه 
دارند، تشــريح كرد: چنانچه نقصاني در چرخه توزيع صورت 
بگيرد، اقتصاد كشور دچار بحران مي شود؛ بنابراين اعضاي اين 
صنف به عنوان جامعه كوچكي از اصناف با عدم توزيع كالاهاي 
قاچاق و غيرقانوني تلاش مي كنند تا در حد وظيفه شــرعي و 

عرفي خود گردش اقتصادي كشور را توسعه دهند. 
اين فعال صنفي در ادامه با اشــاره به مشكلات پيش روي اين 
صنف اظهار كرد: كالاي قاچاق، تقلبي، غيراستاندارد و تاريخ 
گذشته هميشه موضوع مهم و مورد بحث است. ضرورت دارد 
برخورد شــديد با عرضه كنندگان اين نوع كالاها و شناسايي 

انبارهايي كه اين نوع كالاها در آن نگهداري مي شــوند، انجام 
شود. 

به گفته وي، مسلما هر نوع اقدام مفيدي كه منجر به جلوگيري 
از ورود كالاي قاچاق به كشور شود، با دخالت موثر و همه جانبه 
و پيگيري هاي مسئولان محترم اجرايي شده و همكاري هاي 

قانوني قواي محترم مقننه و قوه قضائيه ميسر خواهد بود. 

كيفيت كالاهاي داخلي افزايش يابد
رضــا ليلازمهر آبــادي افــزود: بايــد كيفيــت كالاهــاي 
بــه ســمت تــا مشــتري  يابــد  افزايــش   داخلــي 

 خريد محصــول ايرانــي رغبت نشــان دهد. وقتــي لوازم 
دندانپزشــكي خارجي معروف تر اســت، پس مشتري بيشتر 

تمايل دارد كالاي خارجي مصرف كند. 
در ايــن بيــن نيــز قاچاقچيان هــر نــوع سوءاســتفاده را 
انجــام مي دهنــد. اين مســاله باعث شــده تــا ممنوعيت 
 واردات بــه قيمــت ســلامت بهداشــت جامعــه تمــام

 شود. 
وي گفت: البته اتحاديــه تاكنون با ارائــه راهكارهايي درباره 
جلوگيري از ورود و توزيع اين نوع كالاها مكاتباتي با اداره كل 
تجهيزات پزشكي و مجمع امور صنفي انجام داده و به دفعات 
طي صدور بخشــنامه هايي مراتب را به اطــلاع اعضای صنف 
رسانده تا مراقبت هاي لازم را به عمل آورند كه بحمدا... تاكنون 
به جز مواردي معدود گزارشي در اين باره به اتحاديه واصل نشده 

و در آن موارد هم اقدامات قانوني صورت گرفته است. 
كنترل و برخورد بــا كالاي قاچاق به تنهايي و بــا تعداد 2 نفر 
بازرس اتحاديه مقدور نيست و مبارزه و انهدام گروهاي قاچاق 
كالا بايد با همفكري، همكاري، اقدامات مستمر و پيگيرانه همه 
سازمان ها و ارگان هاي ذيصلاح صورت پذيرد كه در اين رابطه 
اتحاديه هميشه آماده همكاري هاي نزديك و صميمانه با ديگر 

نهادهاست. 
رئيس اتحاديه صنف تهيه، توزيع و توليدكنندگان تجهيزات 
مواد اوليه دندانپزشكي در ادامه خاطرنشان كرد: 10 درصد از 
تجهيزات دندانپزشكي موجود در بازار از مبادي غيرقانوني وارد 

كشور مي شود. 
ليلازمهرآبادي ادامــه داد: با توجه به اينكــه بخش زيادي از 
تجهيزات دندانپزشكي كم حجم اســت، اين كالاهاي درجه 
چهار توليد چين به صورت چمداني وارد كشور مي شود و اين 

درحاليست كه نمونه هاي داخلي اين اقلام از كيفيت بالاتري 
برخوردار هستند. 

وي با تاكيد بر اينكه توليدات داخل به كشورهاي اروپايي صادر 
مي شود، تصريح كرد: متاسفانه در برندسازي  تجهيزات پزشكي 
ضعيف عمل مي كنيم و ساير كشورها توليدات ما را به نام خود 

ثبت مي كنند. 

خطر تجهيزات چيني ناسالم در دندانپزشكي ها
وي همچنين گفت: لوازم دندانپزشــكي چيني ســلامت دهان 
و دندان مــردم را به خطر  انداخته اســت و لوازم قاچاق ســهم 
 عمده اي از بــازار لــوازم دندانپزشــكي را به خــود اختصاص 

داده است. 
رئيس اتحاديه صنف تهيه، توزيع و توليدكنندگان تجهيزات 
مواد اوليه دندانپزشكي بيان داشــت: متاسفانه بازار همچنان 
در ركود شديدی به ســر مي برد و هنوز هم هيچ موردي براي 
از بين بردن اين ركود و همچنين احياي مجدد بازار به چشم 

نمي خورد. به طوري كه اين ركود دامــن حوزه فعاليتي ما كه 
با سلامت مردم در ارتباط اســت را هم گرفته است. وي ادامه 
داد: تاكنــون هيچ حركت جــدي اي براي از بيــن بردن اين 
ركود صورت نگرفته و اگر اتفاق و تصميمي هم گرفته شــده 
 است، برعكس آنچه كه بايد رخ دهد، اثرات نامطلوبي بر جاي 

گذاشته است. 
مهرآبادي افزود: با شــرايط اقتصادي كنوني كه مردم قدرت و 
توان خريد خود را از دست داده اند، ترجيح مي دهند هزينه هايي 
از جمله رسيدگي به وضعيت ســلامت دهان و دندان خود را 

صرف مايحتاج اصلي زندگي خود كنند. 
بنابراين مراجعه مردم به دندانپزشك كمتر و درنتيجه خريد 
دستگاه هاي مرتبط با دندانپزشكي از سوي دندانپزشكان كمتر 
خواهد بود، از اين رو صنف ما نيز در رابطه با خريد و فروش لوازم 

دندانپزشكي با ركودي بي سابقه مواجه شده است. 
 وي اضافــه كــرد: عــلاوه بــر ركــود موجــود در بــازار

 برخــي بروكراســي هاي اداري نيــز باعث بروز مشــكلات 

زيــادي در حــوزه لــوازم دندانپزشــكي شــده اســت، 
 گاهي برخــي ســختگيري هاي نابه جــا باعث مي شــود تا
 لوازم مورد نياز از طريق غيرقانوني وارد كشور شود و اين بدون 

شك سلامت مردم را به خطر خواهد انداخت. 
اين فعــال صنفي اضافه كــرد: برخي از لوازم دندانپزشــكي 
به صورت غيرقابل كنترل از راه قاچاق وارد كشــور مي شود و 
سهم عمده اي از بازار لوازم دندانپزشكي را نيز به خود اختصاص 
داده است. وي گفت: اين لوازم غيراستاندارد بوده و از كشورهايي 
مانند چين و به قيمت ارزان خريداري شــده و وارد كشــور 
مي شود، از اين رو هيچ گونه نظارت و كنترلي روي آنها صورت 
نخواهد گرفت و بنابراين اين لوازم كه مستقيما با سلامت مردم 
در ارتباط هستند، مي توانند به راحتي سلامتي مردم را به خطر 

بيندازند. 
ليلازمهرآبادي در پايان  افزود: كاهش تعرفه ها ورود اين ميزان 
كالاي قاچاق را حذف خواهد كرد و تســهيل واردات كالاهاي 

پزشكي توسط وزارت بهداشت و درمان ضروري است. 

رئيس اتحاديه توليدكنندگان تجهيزات مواد اوليه دندانپزشكي در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد

قاچاق تجهيزات دندانپزشكي

كالاهاي تقلبــي امروزه بــه يكي از 
معضلات مردم و مســئولان تبديل 
شــده اند. اين قبيل كالاها در قالب 
برندهاي معتبر به فروش مي رسد و از 
كيفيت بسيار پاييني برخوردار است. 
دربــاره كالاهايي كه تماس مســتقيم با پوســت دارند، اين 
حساسيت ها بيشتر مي شود. مصرف ناآگاهانه اين كالاها باعث 
به وجود آمدن عوارض پوســتي، نازايي و آلرژي هاي تنفسي 

شده و متاسفانه سرطان زا هستند. 
جلوگيري از بروز چنين مشكلاتي مســتلزم اين است كه از 
توليدكننده داخلي حمايت شــود و آموزش و فرهنگ سازي 

لازم نيز در اين زمينه صورت گيرد. 
رئيس اتحاديه خــرازي تهران بــا بيان اينكه بــازار مملو از 
كالاهاي تقلبي و قاچاق است، به »كسب وكار« گفت: با وجود 
نظارت هايي كه از ســوي اتحاديه صــورت مي گيرد، ميزان 
واردات كالاهاي تقلبي كه به صورت قاچاق وارد كشور مي شود 
زياد است و از مسئولان كشوري خواستاريم كنترل و نظارت بر 

مبادي ورودي كالا افزايش يابد. 
سيدحسين دكمه چي تصريح كرد: از مشكلات اين اتحاديه اين 
است كه لوازم آرايشي و بهداشتي در سوپرماركت ها، داروخانه 
ها و بعضا در بوتيك هاي لباس فروشــي به فروش مي رسد كه 

اتحاديه خرازي نمي تواند بر آنها نظارت داشته باشد. 
وي افزود: از نكات قابل تامل اين اســت كه ميزان كشفيات 
كالاهاي تقلبي اتحاديه خرازان در 2 سال گذشته به اندازه 25 
سال گذشته بوده كه اين مساله بايد از سوي مسئولان ذيربط 

به طور جدي رسيدگي شود. 
دكمه چي تصريح كرد: ميزان توليد لوازم آرايشي و بهداشتي در 
كشور بسيار اندك است و جوابگوي نياز داخلي نيست. چنانچه 
واحدهاي توليدي تقويت شوند، قطعا شرايط توليد كالاهاي 

مرغوب را خواهند داشت. 
وي افزود: برندهاي معتبر لوازم آرايشي و بهداشتي از آلمان، 

فرانسه، اتريش، تايوان و تركيه به كشور وارد مي شوند. 
به گفته وي، ســابق بر اين عربســتان در زمينه مصرف لوازم 
آرايشــي رتبه اول را داشــت ولي درحال حاضر كشور ما از 
عربستان پيشي گرفته است كه اين موضوع ضرورت حمايت 

از توليد كننده داخلي را صدچندان مي كند. 
دكمه چي تصريح كرد: 2 سال است كه كلاس هاي آموزشي از 
سوي اتحاديه براي واحدهاي صنفي خرازي براي ارتقاي دانش 
علمي و شناخت محصولات آرايشي و بهداشتي برگزار مي شود 
كه در اين كلاس ها فروشــندگان با كالاي اصل و تقلبي آشنا 
مي شوند و در پايان دوره ديپلم خرازي فروش لوازم آرايشي و 

بهداشتي را از سوي اتحاديه دريافت مي كنند. 
رئيس اتحاديه لوازم خرازي با اشــاره به مشكلات ديگري كه 
در اين صنف وجــود دارد، گفت: تداخل بــا برخي از اصناف 
از ديگر مســائل اين صنف اســت. به عنوان مثال فرض كنيد 
اتحاديه توليدكنندگان كشباف  كالايي مانند جوراب را توليد 
مي كند اما فروش اين كالا مربوط به اتحاديه خرازي مي شود 

و واحدهاي فروش اين كالا بايد زيرنظر اتحاديه لوازم خرازي 
باشند يا براي مثال واحدهاي صنفي خياطي زيرنظر اتحاديه 

خياطان فعاليت مي كنند. 
اين درحاليســت كه فروش لباس هاي دوخته شــده زيرنظر 
اتحاديه خرازان انجام مي شود. همچنين محصولي چون كالاي 
خواب كه كالاهايي مثل پتو و حوله و ملحفه را در بر مي گيرد، 
از ســال 1۳۷0 زيرمجموعه اتحاديه لوازم خرازي محسوب 
مي شود اما گاهي بر سر اين مساله با اتحاديه ندافان به تداخل 

برمي خوريم. 
دكمه چي ادامــه داد: اما نكته اساســي و مهــم در اينگونه 
مسائل اين است كه بايد تلاش كرد تا هرگونه تداخل صنفي 
را با گفتگو حــل كرد و اجازه نداد اين مســائل به مشــكلي 
بزرگ تبديل شــود. در كنار اين مســائل، نكتــه مهم ديگر 
اين اســت كــه همــه اتحاديه ها بايــد در تلاش باشــند تا 
 زيرمجموعه هاي خودشان را ســامان داده و آنها را به دريافت 

مجوز تشويق كنند. 

موضوع ماليات نبايد مانع خريد مردم از واحدهاي 
صنفي شود

او همچنين ادامه داد: مردم نيز برخي مشــكلات مشــترك 
با صنوف دارنــد. يكي از اين مشــكلات، مســاله ماليات بر 
ارزش افزوده اســت كه مردم را نگران كــرده و تلاش بر اين 
است كه اين مشــكل را در وزارت دارايي حل كنند. به گفته 
دكمه چي، موضوع ماليات بر ارزش افــزوده نبايد مانع خريد 
مردم از واحدهاي صنفي شود چون افزودن هرگونه ماليات به 
كالاها، وارد كردن فشار اقتصادي به مردم است؛ بنابراين بايد 
به دنبال راه حل هايي براي از بين بردن اينگونه مشكلات بود. 

سيدحســين دكمه چي افزود: مســائل و مشــكلات موجود 
در واحدهــاي صنفي به يك يا 2 مشــكل ختم نمي شــود. 
حدود 2 سال اســت به واحدهاي صنفي درخواست داده شد 
تا تمامي اســناد و مدارك خود را در دفاتــري ثبت كنند اما 
اين كار تا حدودي امكان پذير نيســت چون بسياري از افراد 
اين صنف افرادي قديمي در اين حوزه هســتند و همچنين 

تحصيلات چنداني براي ثبت اســناد ندارند و به عبارتي اين 
كار تا حدودي براي شــان مشكل اســت؛ بنابراين نمي توان 
به برخي از ايــن واحدها كه مغازه هاي 2 يــا ۴ متري در بازار 
دارند، فشار وارد كرد كه اســناد خود را ثبت يا حتي دستگاه 
كارتخوان در واحد خود نصب كنند چون حتي مســاله نصب 
دســتگاه كارتخوان يا همان »پوز« كه اين روزها مطرح است 
نيز براي برخي واحدها كار دشــواري است. پيشنهاد اتحاديه 
بر اين اســت كه ماليات و هرگونه مبلغي كه قرار است بر كالا 
افزوده شــود، از زمان ورود كالا به گمرك دريافت شــود تا 
 مردم يا واحدهاي صنفي مجبــور به پرداخت اين مبلغ اضافه 

شده نباشند. 
چون زماني كــه كالا در چرخه قــرار مي گيرد تا به دســت 
مصرف كننده برســد، مبالغي بــه قيمــت آن اضافه خواهد 
شد. وي با اشــاره به اينكه مخالف پرداخت ماليات نيستيم و 
آمادگي پرداخت آن را نيز داريــم، بيان مي كند: اما اين دليل 
نمي شود كه به مردم فشار مالياتي وارد شود و بايد اين فشارها 

را كمتر كرد.  وي در پايان ســيطره فعاليــت اتحاديه متبوع 
خود را بالغ بر 12 هــزار واحد صنفي ارزيابي كــرد و افزود: 
وجود چنين آماري در پايتخت نشان از نياز جامعه به خدمات 
اين صنف دارد . از نظر اقتصــادي چنانچه هر واحد صنفي را 
تامين كننده يك فرد صنفي و خانوار وي و يك كارگر و خانوار 
او را به حســاب بياوريم، حداقل بر مبناي هر خانواده ۳ نفره 
۷20 هزار نفر در اين چرخه امرار معاش و زندگي مي كنند و 
 اين تنها يك آمار حداقلي اســت و بر اساس آمارهاي رسمي 
و برآوردهــاي صــورت گرفتــه ايــن جمعيــت بالــغ بر 
1/5 ميليون نفر اســت كــه اين حجــم از نيروي انســاني 
و ســرمايه در گــردش و خدمــات آن هــا نشــان از نقش 
و جايــگاه بــا اهميت صنــف در عرصــه اقتصاد شــهري 
 دارد. رئيــس اتحاديه خــرازي تهــران از مصرف كنندگان 
كالاي  فــروش  مشــاهده  صــورت  در  خواســت 
 تقلبــي بــا شــماره تلفــن 2- 88۳05۷51 تمــاس 

حاصل كنند. 

رئيس اتحاديه لوازم خرازي در گفتگو با »كسب وكار« انتقاد كرد 

فروش لوازم آرايش در بوتيك هاي لباس فروشي



8

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2824 یک شنبه 8 مرداد ماه1402
ی

www.kASBOkARNEwS.iR

I N FO@biznews. ir

بز
ه س

شاخ
پ:  

چا
30

00
48

00
ك:

يام
پ

w
w

w
.k

A
S

B
O

k
A

R
N

E
w

S
.iR

ت: 
ساي

ب 
و

ne
w

sk
as

bo
ka

r@
gm

ai
l.c

om
ي: 

يك
رون

كت
س ال

در
آ

كار
ب و 

كس
ي 

صاد
 اقت

ي و
هنگ

 فر
مه

ز نا
رو

    2
82

ه  4
مار

 | ش
تم

هش
ل 

 سا
|1

40
ه 2

دما
ردا

8  م
ه|  

شنب
ک 

ی
ش

رنو
 مه

ينا
ر م

دكت
ل: 

سئو
رم

دي
 و م

ياز
امت

ب 
اح

 ص
ش

رنو
  مه

ينا
ر م

دكت
ر: 

ردبي
س

انه
رس

ن 
یرا

مد
 و 

تی
دول

ير
  غ

ای
ه ه

نام
وز

ی ر
صنف

ن 
جم

و ان
عض

ش،
مای

 آز
 پل

د از
، بع

مد
ل اح

ل آ
جلا

راه 
زرگ

ن ب
يابا

ن، خ
هرا

ي:ت
شان

ن
م  

هار
ه چ

طبق
ع(،

ضا )
م ر

 اما
ان

ختم
 سا

ی،
نوب

ز ج
سب

سر
ن 

يابا
ی خ

رو
روب

 1
55

79
17

11
3 :

تي
پس

كد
 

كار
ب و 

كس
ع:  

وزي
ت

w
w

w
.k

A
S

B
O

k
A

R
N

E
w

S
.iR

ی :  
ه ا

رف
ق ح

خلا
ه ا

 نام
ين

آي

w
w

w.
ka

sb
ok

ar
ne

w
s.i

r :ر
 كا

ب و
كس

ی 
خبر

اه 
ايگ

پ
48

00
09

36
ر : 

 كا
ب و

كس
مه 

زنا
رو

44
29

94
06

س: 
فاك

آخر
 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

حتما شما هم در زندگي تان با افرادي روبه رو شده ايد كه مدام از زمين و زمان شكايت مي كنند و عبارات نااميدكننده 
بر زبان مي آورند. اين افراد منفي باف معمولا دنيا را سياه و كسب وكارشان را رو به نابودي و فنا مي بينند، براي همين 
هم هيچ وقت نمي توانند مسير موفقيت را طي كنند.  در اين مقاله از ۶ جمله خطرناكي صحبت مي كنيم كه سعي 
كنيد همين امروز با آنها خداحافظي كنيد و از حافظه تان هم پاكش كنيد. بر زبان آوردن جملات الهام بخش نه تنها 
مي تواند هدايتگر شما در مسير كار و زندگي تان باشد، بلكه مي تواند كمك تمام كائنات را براي تحقق آرزوهاي تان 

بطلبد. با ما همراه باشيد. 

جمله اول: »واي، ديگه همه روزم خراب شد.«
فاجعه سازي اين است كه يك موقعيت نه چندان مثبت را در نظر گرفته و تاثيرات آن را به همه چيز تعميم داده و به 
صورت اغراق آميزي جلوه دهيم. اين موقعيت مي تواند چيزي باشد به بي اهميتي سردشدن چاي و شما هم اجازه 

مي دهيد اين قضيه بلايي سر شما بياورد كه پيشگويي تان درست از آب در بيايد و همه روزتان خراب شود. 

جمله دوم: »من واقعا در اين كار افتضاحم.«
مطمئنا هر كسي با بعضي چيزها مشكل دارد اما وقتي شرايط را طوري تصوير مي كنيد كه »واقعا افتضاح« هستيد، 
در واقع به خودتان اجازه نمي دهيد كه آن را آزمايش كنيد، شايد واقعا به آن بدي هم كه خودتان مي گوييد، نيستيد.

شايد يك وظيفه يا كار، آن طور كه شما مي خواستيد انجام نشود اما اين نبايد به معناي پايان دنيا محسوب شود. 
مي توانيد يك قدم به عقب برداريد، روي كارهايي كه به خوبي انجام مي دهيد، تمركز كنيد و دوباره شروع كنيد. 
هرگز كسي نگفته كه جاده موفقيت يك خط صاف است؛ در ضمن شايد ديگران هم كارها را به آن آساني كه شما 

فكر مي كنيد، انجام نمي دهند. 

جمله سوم: »من هميشه يك مشكلي دارم.«
هيچ كس »هميشه« در سختي و سربالايي نيست اما فكركردن به آن، بدين معني است كه 

مانند آن عمل مي كنيد و عمل مانند آن، در حقيقت انگي روي شما مي زند كه ديگر 
هيچ كس دوست ندارد دوروبرتان باشد اما مي توانيد اين وضعيت را تغيير 

دهيد. 
حتما شما هم در زندگي تان با افرادي روبه رو شده ايد كه مدام 

از زمين و زمان شكايت مي كنند و عبارات نااميدكننده بر 
زبان مي آورند. اين افراد منفي باف معمولا دنيا را سياه 

و كسب وكارشان را رو به نابودي و فنا مي بينند، 
براي همين هم هيچ وقت نمي توانند مسير 

موفقيت را طي كنند. 
در ايــن مقالــه از ۶ جمله 

خطرناكــي صحبــت 
مي كنيم كه ســعي 
كنيد همين امروز با 

آنها خداحافظي كنيد و از حافظه تان هم پاكش كنيد. بر زبان آوردن جملات الهام بخش نه تنها مي تواند هدايتگر شما 
در مسير كار و زندگي تان باشد، بلكه مي تواند كمك تمام كائنات را براي تحقق آرزوهاي تان بطلبد. با ما همراه باشيد. 

 جمله چهارم: »غيرممكنه.«
همه ما اين عبارت را استفاده كرده ايم، نه؟ اما چيزهاي بسيار اندكي وجود دارند كه واقعا غيرممكن باشند، مگر 
اينكه خودتان را متقاعد كنيد اين طور نيست. به جاي آن، فكر كنيد چرا چيزي نه تنها مي تواند ممكن باشد، بلكه 

بايد محتمل هم باشد. 
ديدگاهي مثل اين، تنها چيزي كه به ارمغان مي آورد، منفي بافي است. اصلا چرا خودتان را به زحمت مي اندازيد 
تا كاري را انجام دهيد كه از قبل محكومش كرده ايد به شكست. به دام اين تله ذهني نيفتيد. هر چيزي كه هست، 

ارزش تلاش را دارد. شايد نتيجه، به طرز شگفت انگيزي غافلگيرتان كند. 

جمله پنجم: »قدر كارهاي من را نمي دانند.«
شايد كارهايي كه انجام مي دهيد، بيش از آنچه خودتان خبر داريد، مورد قدرداني قرار مي گيرند اما به هر دليلي، آن 
را نمي بينيد يا نمي شنويد. به جاي آنكه خود را متقاعد كنيد تلاش هاي تان براي هيچ است، مي توانيد از شخصي 
بازخورد فعاليت هاي تان را بپرسيد. آنها متوجه شما مي شوند و اين اميدواري وجود دارد كه از ابتكارهاي تان قدرداني 

هم بكنند. 

جمله ششم: »من كاملا تنها هستم و هرگز كسي همراهم نيست.«
شايد بعضي وقت ها اينگونه به نظر برسد اما مسلما نمي خواهيد اين موضوع به ســدي ديگر در مقابل رسيدن 
خواسته هاي تان تبديل شود. داشتن نگرش ضعيف، تنها در يك زمينه موفق است و آن هم دورنگه داشتن ما از 
آدم هاست، به ويژه آنهايي كه مي توانند ما را در يافتن راهي به سوي موفقيت كمك كنند. وقتي خود را در موقعيتي 
قرار مي دهيد كه فكر مي كنيد اشتباه است، معلوم است كه ديگران شما را تنها با موقعيت هاي منفي مي شناسند. 
بدتر اينكه، اهميت خودتان را هم كاهش مي دهيد. به جاي آن، به دنبال راه هايي باشيد كه باعث شوند شما هم 
بخشي از راه حل شويد. اگر يك دوست مي خواهيد، بايد يك دوست باشيد. حركت 
كنيد. اگر نياز داريد، كمك بخواهيد. منفي بافي در سر راه مان قرار مي گيرد، 
ملكه ذهن مان مي شــود و ما را از اهداف مان منحرف مي كند. ما را 
متقاعد مي كند كه دليلي براي تلاش وجود ندارد زيرا احتمالا به 
هر حال شكست خواهيم خورد. همگي ما چنين احساساتي 
را تجربه كرده ايم اما فراموش كرده ايم كه شكست، عنصر 
مهمي براي موفقيت است. به ما مي آموزد كه چه چيزي 
موثر اســت و چه چيزي بي اثر. به مــا مي آموزد كه 
هرگز هيچ چيز ارزشــمندي، به راحتي به دست 
نمي آيد. شما قدرت اين را داريد كه نگرش تان 
را تغيير دهيد. تلاش كنيــد از اينها و ديگر 
گفته هاي مخرب اجتنــاب كنيد. مثبت 
 باشيد تا چيزهاي مثبت براي تان اتفاق 

بيفتند.

۶ جمله خطرناك آدم هاي ناموفق

پيري با مغز چه مي كند؟
خبر

چرا شركت تان به شخصيت 
ديجيتالي نياز دارد؟

عرضه يك برند در گذشــته از طريق جلســات 
حضوري با كارشناسان فروش، پيام هاي بازرگاني 
تلويزيوني و به طور بالقوه اگر سازماني بودجه آن را 
داشت، از طريق تبليغات انجام مي شد. اين عموما 
به معني مواجهه كمتر با برندها، شناخت يك يا 
تعداد محدودي از برندها توســط هر فرد و قطعا 
آگاهي بســيار كمتري ازهمه برندهاي فعال در 
يك زمينه به استثنای چند برند برتر آن است اما 
امروز كاملا متفاوت است. آدم ها به صورت برخط 
با برندها ارتباط برقرار مي كنند. آنها براي اين كار 
نيازهاي شان را جستجو مي كنند و شركت هايي 
را پيدا مي كنند كه در آن حيطه در دنياي برخط 
صاحب اعتبار هستند. كاربران به دنبال اين هستند 
كه با يك برند ارتباط برقرار كنند و شركت هايي 
را پيدا كنند كه باورهايي مشــابه را به اشــتراك 

مي گذارند و راه حل هاي مناسب ارائه مي كنند. 
آدم ها وقتــي تخصص و مهارت يك شــركت را 
در حيطه اصليش مي بينند، بــه آن برند جذب 
مي شوند تا  ســازوكار دروني آن را كشف كنند. 
محتوا را در وبلاگ ها، ويدئوها، همايش هاي برخط 

و رويداد هاي زنده مي خوانند. 

شخصيت ديجيتالي چيست؟  
شخصيت ديجيتالي پيچيده تر از چيزي نيست كه 
به نظر مي رسد و آن يعني محتواي برخط برندتان 
چگونه  سازوكار دروني سازمان تان را نشان مي دهد. 
اگر شما مانند من باشيد، باور داريد برند يك انسان 
است و اينكه آن برند توسط آدم هاي پشت آن اجرا 
و هدايت مي شود و تاييدكننده اين واقعيت است. 
اگر آن آدم ها را حذف كنيد، برند هم با آنها حذف 

مي شود. 
بنابراين حضور برخط شما حرف هاي زيادي درباره 
شركت تان مي گويد. مخاطبان را به داخل دعوت 
مي كند، آموزش مي دهد، اطلاع رساني مي كند و به 
اشتراك مي گذارد. شايد جالب، طعنه آميز  يا جدي 
باشــد اما به هر حال معرف شماست. شخصيت 
ديجيتالي ســازمان مان مي گويد ما چه كســي 
هستيم، چه كاري انجام مي دهيم و از همه مهم تر 

چرا آن كار را انجام مي دهيم. 

اورژانس کسب و کار مهارت

۱( مقام و موقعيت شغلي خود را موهبتي از طرف خداوند و فرصتي براي خدمت 
بيشتر به مردم بدانيد. مبادا آن را وسيله اي براي ارضای مقاصد شخصي و خانوادگي 

خود بدانيد. 
۲( بيش از هر چيز و در درجه اول به مسائل اساسي توجه كنيد. 
اين موضوع را هميشه به ياد داشــته باشيد كه مقام و منزلت 

انسان ها از اشيا و پديده هاي بي جان بيشتر است. امروزه مديريت 
موفق و پويا، مديريت بر نيروهاي انساني است. 

۳( همواره در ذهن خود ايده هاي بزرگ بپرورانيد و به افق هاي 
دور بنگريد. به طور مرتب اهــداف خود را مرور 
كنيد و از خود بپرســيد كه براي چه مقصودي 

تلاش مي كنيد. 
۴( از نيروي عقل خود كمك بگيريد و متفكر باشيد. 

با كسب موفقيت ها، مغرور نشويد و با تجربه كردن 

شكست ها از ميدان به در نرويد و درگرداب نا اميدي ها نيفتيد. بهترين راه حل را 
براي رفع مشكل انتخاب كنيد و براي به ثمر رساندن آن تلاش كنيد. بديهي است 
در اين راه، بايد از خود شكيبايي نشان دهيد و چون كوه مستحكم و استوار باشيد. 
۵( كاري را كــه خــود شــما نيــز تمايلي بــه انجامــش نداريد، 
 با زور به ديگران نســپاريد. بــراي درك ديگران، همــواره خود را 

به جاي آنان قرار دهيد. 
۶( شــنونده منطق و اســتدلال ديگران باشيد. سعي 
 كنيد تــلاش همــه افــراد را در جهت حل مســائل، 

در نظر بگيريد. 
۷( به جاي بزرگ كردن مشــكلات و تنگناها، 
به راه حــل آنها توجه كنيــد. تجزيه و تحليل 
 همه راه حل ها و سپس انتخاب بهترين راه حل،

راه گشا و حلال مشكلات است. 

7 رمز مديريت مبتكر و  پويا

درس هاي رابينز:  اعتقاد به آرزوها
همه ما رويا ها و آرزوهايــي داريم. همه ما در 
اعماق روح خود مي خواهيم باور كنيم كه داراي 
موهبت خاصي هســتيم، مي توانيم تغيير و 
تفاوتي ايجاد كنيم، مي توانيم به طريق خاصي 
در ديگران نفوذ كنيم و مي توانيم جهان فعلي را 
به صورت دنياي بهتري در آوريم. آرزوي شما 
چيست؟ شايد رويايي است كه آن را فراموش 
كرده ايد يا در شرف زوال و نابودي است. اگر آرزوي شما عملي مي شد، وضع امروزي 
شما چگونه بود؟اكنون چند لحظه وقت صرف كنيد و در رويا و آرزوي خود فرو برويد 
و ببينيد خواسته واقعي شما در زندگي چيست؟ كارهايي كه گاه به گاه انجام مي دهيم، 
ملاك نيستند، بلكه اعمال دائمي ما هستند كه نقش تعيين كننده دارند. پدر همه 
اعمال ما كدام اســت؟ چه عملي در نهايت، تعيين كننده شخصيت و راه زندگاني 
ماست؟ پاسخ اين پرسش در كلمه تصميم نهفته است. در لحظات تصميم گيري است 
كه سرنوشت ما رقم زده مي شود. من بيش از هر چيز، اعتقاد دارم كه آنچه سرنوشت 
ما را تعيين مي كند، شرايط زندگي مان نيست، بلكه تصميم هاي ماست. چه كسي 
باور مي كرد كه ايمان مردي آرام و بي ادعا )حقوقداني كه به اصل مسالمت معتقد بود( 
چنان قدرتي داشته باشد كه امپراتوري وسيعي را واژگون كند؟ تصميم مهاتما گاندي 
و اعتقاد او به اينكه بدون توسل به خشونت مي توان به مردم هند كمك كرد تا دوباره 
زمام كشور خود را به دست گيرند، سبب يك رشته وقايع زنجيره اي غيرمنتظره شد. 
ببينيد يك تصميم كه به موقع و با ايمان كامل به آن عمل مي شود، چه نيرويي دارد. 
هنگامي كه خيلي ها اين كار را رويايي غيرممكن تصور مي كردند، استقامت و پايبندي 
گاندي به تصميمي كه گرفته بود، آن رويا را به واقعيتي غيرقابل انكار مبدل كرد. نكته آن 
است كه خود را متعهد كنيم، به طوري كه نتوانيم از تصميم خود برگرديم. اگر شما همين 
اندازه شور و شوق، ايمان و عمل در خود سراغ داشتيد كه بتوانيد حركتي توقف ناپذير 
را به وجود آوريد، دست به چه اقداماتي مي زديد؟ در درون هر يك از ما منابع نيروي 
عظيمي به وديعه نهاده شده است كه مي تواند ما را به تمامي آرزوهاي خود و حتي به 
چيزي بيش از آن برساند. يك تصميم، مي تواند دريچه هاي بسياري را به روي ما باز كند 
و شادماني يا غم، سعادت يا بي نوايي، با هم بودن يا انزوا، عمر طولاني يا مرگ زودرس را 
به ارمغان آورد. از شما مي خواهم كه همين امروز، تصميمي بگيريد كه بلافاصله موجب 
دگرگوني يا بهبود كيفيت زندگي تان شود. كاري كه به تعويق انداخته ايد را انجام دهيد. 
مهارت تازه اي فرا بگيريد. با دلسوزي و احترام بيشتري نسبت به ديگران رفتار كنيد.
يا به كسي كه چند سال است با او صحبت نكرده ايد، تلفن كنيد. فقط بدانيد كه همه 
تصميم ها داراي پيامد هايي هستند. حتي اگر هيچ تصميمي نگيريد، اين خود نوعي 
تصميم است. در گذشته، چه تصميم هايي گرفته، يا نگرفته ايد كه بر زندگي امروزي 
شما تاثير شديدي داشته است؟ در سال ۱9۵۵ خانم روزاپاركس تصميم گرفت كه از 
يك قانون غيرعادلانه و مبتني بر تبعيض نژادي سرپيچي كند. وي از اينكه در اتوبوس، 
جاي خود را به سفيد پوستي واگذارد، امتناع كرد و اين عمل او، نتايجي به بار آورد كه در 
آن لحظه به ذهنش خطور نمي كرد. آيا قصد او اين بود كه ساختار اجتماع را دگرگون 
سازد؟ قصد او هر چه بود، پايبندي وي به معيارهاي عالي تر زندگي، او را به انجام اين 
عمل واداشت. اگر معيارهايي را كه داريد، بالا ببريد و تصميم واقعي بگيريد كه براساس 
آن معيارها زندگي كنيد چه تغييرات شگرفي ايجاد خواهد شد؟ همه ما، داستان زندگي 
افرادي را شنيده ايم كه با وجود محدوديت  هاي شرايط، دست به كاري شگرف زده و به 

صورت نمونه هايي از نيروي بي كران روح انسان در آمده اند.  

 آبگوشت گياهي وگان 
  نسرين مرادی- فعال محيط زيست

پروتئين بافت دار گياهي ســويا )درشت(: 
۵-۴ تكه

نخود: يك پيمانه
لوبيا سفيد: يك پيمانه

پياز: يك عدد
گوجه فرنگي تازه: ۸ عدد

سيب زميني: ۲ عدد
ليمو عماني: ۲ عدد

نمك، فلفل، زردچوبه: به مقدار نياز
روغن گياهي: به مقدار لازم

آب: به مقدار لازم
طرز تهيه: ابتدا پياز نگيني شده را در روغن كمی تفت داده و پروتئين گياهي را اضافه 
می كنيم و تفت مي دهيم تا كمي طلايي تر شــوند. ســپس نمك، فلفل، زردچوبه و 
گوجه فرنگي هاي تازه خردشــده يا رنده شــده را اضافه كرده و بعد حبوبات از قبل 
خيس خــورده  را می افزاييم. همچنين آب را اضافه مي كنيــم و اجازه مي دهيم كه 
مواد روي حرارت پخته شود. ســيب زميني ها را نيز كمي بعد از پخت به همراه ليمو 
 عماني كه ســوراخ هايی در آن ايجاد كرديم، اضافه مي كنيم و مي گذاريم تا آبگوشت 
گياهي مان خوب جا بيفتد. بعد آب آبگوشت گياهي را جداگانه كه كمي دارچين روي 
آن پاشيده ايم، سرو كرده و بقيه مواد را در صورت دلخواه به صورت كوبيده سرو مي كنيم. 

كباب تابه اي گياهي وگان 
سويا ريز: ۲.۵ پيمانه
پياز متوسط: ۲ عدد

فلفل دلمه اي كوچك: يك عدد
آرد لپه: به ميزان لازم

آرد نخودچي: به ميزان لازم  
آرد جو دوسر: ۱تا۲ قاشق غذاخوری

ادويه مخصوص كباب گياهي: به ميزان لازم
نان جوانه گندم: كمي

عصاره قارچ يا سبزيجات: يك عدد 
زعفران: كمي پودر جايگزين تخم مرغ: به ميزان لازم  

طرز تهيه: همه مواد را كاملا مخلوط و ميكس می كنيم. آنگاه مواد را براي مدت 
كوتاهي در يخچال قرار داده تا به اصطلاح استراحت كند. از مواد مقداری برداشته 
و به شكل دلخواه يا مستطيل شكل كبابي درست كرده و سپس در تابه اي نچسب 
كه از قبل روغن گياهي را در آن به اندازه مناسب داغ كرده ايم، سرخ مي كنيم و با 

گوجه فرنگي تازه، ريحان و سماق تازه، تزئين و همراه پلو ميل مي كنيم. 

راهکار

سلامت

پيري با مغز چه مي كند؟دانشــمندان كانادايي با 
اشاره به مسير جديدي در مراقبت هاي شناختي 
مرتبط با پيري، توانســتند شواهد بيشتري مبني 
بر عملكرد متفاوت مغزهاي افراد پير نســبت به 
مغزهاي افراد جــوان در اجراي تكاليف مشــابه 

حافظه پيدا كنند. 

محققان دانشــگاه تورنتو و موسســه تحقيقاتي 
روتمان دريافتند كه نوجوانان و كهنسالان در زمان 
انجام آزمايشات حافظه، الگوهاي امواج مغزي بسيار 

متفاوتي را نشان مي دادند. 
مغز انسان با گذشت زمان تغيير مي كند اما درك 
كامل اينكه چگونه در ســنين بالا مي توان خاطره 

ساخت و آن را به ياد آورد، به شكل معما باقي مانده 
است. به گفته محققان، اين يافته ها نشان دهنده 
تفاوت هاي متمايزي در فعاليت مغزي يك نســل 
نسبت به نســل ديگر بوده و نقشــه برداري از اين 
تفاوت ها مي تواند دانشمندان را قادر به شناسايي 
روش هاي جديــد براي پيش بيني، تشــخيص و 

غربالگري زوال شناختي كند.  طبق اين يافته ها، 
فعاليت ريتميك درون مغــز از جمله هيپوكامپ 
كه در شكل گيري و بازيابي خاطره نقش داشته يا 
نئوقشر كه شامل ماده خاكستري است و در بينايي، 
شــنوايي، توجه و تفكر ســطح بالا دخيل بوده، با 

افزايش سن تغيير مي كند. 


